
ЧЕТВЪРТЪК 6о/00            ПЕТЪК 8о/0о                СЪБОТА 9/-1USD - 1,81213, EUR - 1.95583, CHF - 2,06289, GBP - 2,29833

Четвъртък, 15 февруари 2024 ã., áр. 32 (7833), ãоäиíа ÕÕXIII. Öеíа 70 ñт.

3

продължава от брой 27
	 Качихме	се	по	лодките,	за	да	се	върнем	до	същото	мяс-
то	 на	 реката,	 откъдето	 бяхме	 отплавали	 за	 Яшчелан.	 Ние	
трябваше	 да	 запомним	 нашия	 лодкар,	 но	 както	 се	 оказа,	
той	добре	беше	запомнил	всички	нас.	Сега	пътуването	беше	
срещу	течението	на	буйната	и	бърза	река	и	продължи	по-
дълго.	Бях	най-близо	до	лодкаря	и	по	едно	време	го	попитах	
дали	в	реката	има	крокодили	(бях	чел,	че	има).	„Има“,	по-
твърди	той.	И	само	2-3	минути	след	това	внезапно	намали	
скоростта	на	лодката	и	я	насочи	към	гватемалския	бряг,	по-
сочвайки	ни	нещо	с	ръка.	Неговите	очи	знаеха	как	и	какво	
да	гледат,	докато	ние	нищо	не	бяхме	забелязали.	На	брега,	
съвсем	близо	до	водата,	широко	разтворил	уста,	почиваше	
крокодил.	 „Не	 е	 голям“,	 отбеляза	 лодкарят,	 но	 не	 беше	 и	
малък	–	дълъг	около	три	метра.	Наближихме	доколкото	мо-
жеше	до	брега	и	го	снимахме,	но	разстоянието	до	него	все	
пак	остана	голямо.	След	няколко	секунди	лодкарят	отново	
форсира	мотора	и	продължихме	срещу	бързото	течение.

продължава на стр. 8

Пътеписите на
Георги Трендафилов

В Боíампак
По ñлеäите íа иíäиаíñките цивилизации - Мекñико и Гватемала

Отново сме по лодките

Отначало пътеката минава между 
тези колиби с покриви палапа 

	 Захари	 Карабашли-
ев	–	един	от	най-четените	
български	 писатели,	 пред-
стави	най-новата	си	книга	
"Рана"	в	две	последовател-
ни	 вечери	 в	 Севлиево	 и	
Габрово.
	 В	 Селиево	 събитието	
се	проведе	на	12	февруари	
в	 галерия	 "Арт	 зона"	 на	
Идеал	Стандарт	–	Видима.	
Главен	 инициатор	 и	 орга-
низатор	 на	 събитието	 бе	
книжарница	"М-Прес".
	 Представянето	 бе	 съ-
пътствано	 от	 музикални	
изпълнения	 на	 талантли-

ви	 деца	 от	 школата	 към	
ДК	"Йовко	Йовков";	кратка	
драматизация	 на	 откъс	 от	
романа	 "Рана"	 в	 изпълне-
ние	на	ученици	от	ОУ	"Ва-
сил	 Левски";	 изложба	 на	
вещи	и	снимки	от	периода	
на	 Балканските	 войни	 от	
Исторически	 музей	 –	 Се-
влиево;	 избрани	 книги	 от	
фонда	 на	 Градска	 библи-
отека	 Севлиево	 за	 тези,	
които	искат	да	научат	по-
вече	 за	 този	 исторически	
период.
	 Водещ	 на	 вечерта	 бе	
Даниела	 Йорданова,	 пи-

сател	 и	 преподавател	 по	
литература.
	 Ден	 по-късно	 по	 пока-
на	на	областния	управител		
Мария	 Башева	 писателят	
представи	 романа	 и	 в	Ак-
товата	 зала	 на	 Национал-
на	 Априловска	 гимназия.	
Модератор	 на	 срещата	
беше	Иван	Христов,	дирек-
тор	на	Исторически	музей	
–	 Дряново	 и	 създател	 на	
платформата	за	изкуство	и	
култура	"Тетрадката“.	
	 “Информацията	 на	
страницата	 на	 Областна	
администрация,	 че	 писа-

телят	 Захари	 Карабашли-
ев	 ще	 се	 срещне	 с	 почи-
тателите	 си	 в	 Габрово	 и	
ще	 представи	 най-новия	
си	 роман	 “Рана“	 се	 ока-
за	 най-споделяната	 в	 по-
следните	месеци,	каза	Ба-
шева	 при	 откриването	 на	
срещата.	 И	 се	 замислих	
–	 хората	 искат	 храна	 за	
душата,	 искат	 вълнуващи	
срещи	 и	 разговори,	 искат	
магия,	 както	 Стивън	 Кинг	
е	казал:	 “Книгата	е	онова	
нещо	 в	 нашия	 свят,	 което	
е	най-близо	до	магията.“
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Захари Караáашлиев ãоñтува 
ñ ,,Раíа" в Севлиево и Гаáрово 
Срещите премиíаха при оãромеí иíтереñ, пиñателят áлаãоäари за покаíите

Светозар Гатев

	 Съдийската	 комисия	 на	 БФС	 определи	
Геро	Писков	за	главен	съдия	на	двубоя	от	
21	 кръг	 на	 първенството	 във	 Втора	 лига	
между	съставите	на	„Марица“	и	„Янтра“.		
	 Срещата	е	тази	събота,	17	февруари,	от	
14	часа	в	Пловдив.	
	 Асистенти	на	рефера	от	столичната	съ-
дийска	 колегия	ще	 бъдат	Марио	Данаилов	
(Дупница)	и	Радослав	Вутов	 (Своге).	Функ-
циите	на	4-ти	рефер	на	двубоя	ще	изпълня-
ва	Християна	Гутева	(София).	
	 Представянето	на	арбитрите	ще	оценява	
Пламен	Мехлемов	(София).					
	 Габровският	рефер	Петър	Кузев	ще	взе-
ме	участие	в	двубоя	от	Първа	лига	между	
съставите	на	ЦСКА	и	Ботев	(Враца).	Кузев	
ще	бъде	единния	от	двамата	ВАР-асистенти	
на	главния	съдия	Радослав	Гидженов.	Сре-
щата	 е	 в	 неделя	 от	 17:45	 на	 Националния	
стадон	"Васил	Левски".	

Опреäелиха ñъäията за äвуáоя ñ „Марица"
Диана Колева

 Кадровият	 дефицит	 в	
МБАЛ	 “Д-р	Тота	 Венкова“	
и	 междуинституционално	
партньорство	за	разреша-
ване	 на	 проблема	 –	 това	
бяха	 темите	 на	 работна	
среща,	 домакинствана	 от	
кмета	 на	 Община	 Габро-
во	 г-жа	Таня	 Христова.	 В	
срещата	 участваха	изпъл-
нителният	 директор	 на	
областната	 болница	 д-р	
Минко	 Михов,	 председа-
телят	 на	 борда	 на	 дирек-
торите	д-р	Нели	Савчева,	
главната	 медицинска	 се-
стра	 Радка	 Колева,	 об-
ластният	 управител	 Ма-

рия	Башева-Венкова,	зам.	
областният	 управител	Да-
ниела	 Маринова,	 замест-
ник-кметът	 на	 Габрово	
Невена	 Минева,	 начални-
кът	на	Регионалното	упра-
вление	 на	 образованието	
–	 Габрово	 Юлия	 Влаева,	
директорът	 и	 заместник-
директорът	 на	 Филиал	
Велико	 Търново	 доц.	 д-р	
Иванчева	 и	 гл.	 асистент	
Даниела	 Тасева,	 както	 и	
директорите	 на	 средните	
училища	 в	 Габрово	 и	 на	
ПГТ	“Пенчо	Семов“.	
	 Целта	 на	 дискусията	
бе	 набелязване	 на	мерки	
за	 привличане	 на	 млади	
хора,	 които	 да	 се	 обуча-

ват	за	медицински	сестри	
и	акушерки	-	специалисти-
те,	 при	 които	 дефицитът	
е	 най-съществен.	 57	 са	
незаетите	 длъжности	 за	
медицински	 специалисти	
в	областната	болница	към	
момента.	 Над	 55-годишна	
възраст	 са	 70%	 от	 аку-
шерките,	65%	от	медицин-
ските	 сестри	 и	 47%	 от	
медицинските	лаборанти.
	 Медицинските	 специа-
листи	 под	 35	 години	 в	
болницата	са	9.	
	 Тази	тревожна	статис-
тика	 налага	 предприема-
нето	на	спешни	мерки	за	
набиране	на	кадри.
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Иíñтитуциите ñе оáеäиíяват в поäкрепа íа МБАЛ 
“Д-р Тота Веíкова" - íе äоñтиãат ñпециалиñти
Наä 55 ã. ñа 70% от акушерките, 65% от меäициíñките ñеñтри и 47% от лаáораíтите

	 Телефон	 112	ще	 „вижда“	 точната	 локация	 на	 обаждащия	
се	по	мобилен	телефон	с	точност	до	50	метра.	Това	следва	
от	публикувано	за	обществено	обсъждане	проекторешение	на	
Комисията	за	регулиране	на	съобщенията,	с	което	се	задават	
критерии	за	 точността	и	надеждността	на	информацията	 за	
местоположението	на	обаждащите	се.
	 По	закон	мобилните	оператори	са	длъжни	в	реално	време	
да	предоставят	информация	към	служба	„112“	за	местополо-
жението	 на	 лицето,	 набрало	 националния	 номер	 за	 спешни	
повиквания.	За	повикване	от	фиксирана	линия	(домашен	или	
офис	телефон)	местоположението	на	обаждащия	се	ще	се	оп-
ределя	от	физическия	адрес	на	крайната	точка	на	мрежата.
При	спешни	повиквания	от	мобилни	наземни	мрежи	инфор-
мацията	за	местоположението	на	обаждащия	се	ще	трябва	да	
бъде	предоставяна	с	точност	до	50	м	по	хоризонталата.		2 

Телефоí 112 íи вижäа, 
äокато звъíим

Таíäемът Паíчев–Георãиев 
раáоти в полза íа Дряíово
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066/87-04-89, 
0888/255-318

ГАРАЖНИ 
ВРАТИ

ЩОРИ 
КАСТЕЛО

външни, 
вътрешни

 AL, 
PVC

ДОГРАМА

Лекари
Д-р Марина Сан-

кева, СпециаЛиСт 
кожни и венериче-
Ски боЛеСти, еСте-
тична ДерМатоЛо-
гия, гр. Габрово, ул. 
„Брянска“ 11, поне-
делник, вторник, сря-
да и петък от 10.00 до 
17.00 часа. Записване 
на тел. 066/800-140

обяви, рекЛаМа

„Искам	 да	 благодаря	
на	организаторите,	че	от-
ново	 ме	 поканиха	 –	 ми-
налата	 година	 лекцията	
ми	 беше	 за	 витамин	 Д,	
а	 причината	 да	 избера	
„остеопороза“	 е,	 че	 се	
натъкнах	 на	 много	 ин-
тересни	 факти,	 гледайки	
всеки	ден	на	скенера	как	
изглеждат	 лумбалните	
прешлени.	 С	 течение	 на	
времето	 прешлените	 се	
слягат	и	хората	започват	
да	се	прегърбват.

КаКво е остеопороза? 

Остеопоразата	 е	 ме-
таболитно	 заболяване	 и	
е	 въпрос	 на	 обмяна	 на	
калций	 и	 фосфор	 –	 те	
трябва	да	бъдат	в	равно-
весие.	За	съжаление	–	и	
хормонално	зависими.

Остеопорозата	 се	
дели	 на	 три	 стадия.	 В	
първия	 има	 два	 вида	
клетки.	 Те	 са	 остео-
пласти,	 които	 изграждат	
костта	 и	 остеопласти,	
които	 я	 разграждат.	 До	
навършването	 на	 30	 го-
дини	 тези	 клетки	 са	 в	
равновесие	 и	 не	 се	 на-
блюдават	 никакви	 симп-
томи.	От	30	до	60-годиш-
на	 възраст	 остеопласти-
те,	 които	 разграждат	
повече	 костта,	 започват	
да	действат	–	но	и	в	този	
период	 не	 се	 наблюда-
ват	никакви	симптоми	за	
заболяване	 от	 остеопо-
роза,	докато	още	хормо-

ните	влияят.
Но	след	навършване-

то	на	60	години	започват	
проблемите.	 И	 пак	 без-
симптомно.	 Докато	 дой-
де	един	момент,	особено	
след	70-75	години,	когато	
изведнъж	 жената	 пада	
на	килима,	счупва	шийка	
на	 бедрото.	 Или	 пък	 от	
съвсем	 леко	 чукване	 се	
получава	фрактура.	

Това	 са	 трите	 стадия	
–	до	30	години,	от	30	до	
60	 и	 проблема	 е	 за	 же-
ните	след	менопаузата	в	
резултат	 на	 действието	
на	 естрогените.	 А	 след	
навършването	 на	 70-75	
години	човекът	се	сгърб-
ва	и	трябва	да	използва	
бастун.	

За	 съжаление,	 така	
сме	 устроени.	 Въпросът	
не	 е	 с	 какво	 се	 хра-
ни	 човек	 –	 богата	 ли	 е	
на	 калций	 и	фосфор,	 на	
белтъци	 храната,	 както	
и	на	неговата	физическа	
активност.

КаК се измерва 
остеопорозата?

Много	от	вас	са	ходи-
ли	на	дексоскенер,	който	
е	 с	 ниска	 радиационна	
активност.	 Дексаскене-
рът	 изследва	 плътността	
на	 костите	 –	 предимно	
на	 кръста	 (ломбалните	
прешлени),	 китката.	 Има	
и	 други	 начини	 за	 из-
следване	 плътността	 на	
китката	 или	 на	 стъпало-

то.	
Преди	 остеопороза-

та	 настъпва	 остеопения.	
Нормалният	 резултат	 на	
дексаскенера	 е	 -1,	 +1.	
Това	 означава,	 че	 плът-
ността	 на	 костите	 е	 до-
бра.

КаКво е остеопенията?

Остеопенията	означа-
ва,	че	костното	вещество	
намалява,	 макар	 все	
още	 да	 няма	 симптоми.	
Но	 ако	 човек	 отминава	
случайните	 според	 него	
болки	в	кръста	настъпва	
остеопения.	 Това	 може	
да	 засегне	 раменната	
кост,	 ломбалните	 връзки	
на	 тазобедрената	 става,	
където	 стават	 най-голе-
мите	бели.	В	този	период	
на	 остенопения	 резулта-
та	при	изследвания	е	от	
-1	до	-2,5.	Когато	е	нали-
це	 истинска	 остеопоро-
за,	тогава	резултатите	са	

под	2,5.	Миналата	седми-
ца	дойде	една	пациентка	
и	каза,	че	нейният	резул-
тат	 е	 -6	 и	 попита	 какво	
трябва	да	прави.	Именно	
това	 беше	 поводът,	 за	
да	обясним	каква	е	кла-
сиката	 на	 заболяването	
и	 какво	 трябва	 да	 се	
прави.	

Остеопорозата	 е	 ен-
докринно	 заболяване	 и	
зависи	от	начина	на	жи-
вот,	от	лекарствата,	кои-
то	 се	 приемат,	 дали	 се	
приема	 достатъчно	 вита-
мин	 Д,	 дали	 се	 използ-
ват	 медикаменти.	 Има	
много	 заболявания,	 при	
които	се	използват	меди-
каменти	като	кортикосте-
роиди,	коридамин.	Много	
пациенти	няма	как	да	не	
използват	 кортикостеро-
иди,	 а	 те	 развалят	 хру-
щяла	 на	 ставите.	 През	
лятото	 на	 морето	 видях	
млад	 мъж	 със	 жена	 си,	

който	беше	със	сменена	
става.	Попитах	го	защо	и	
той	ми	каза,	че	има	чан-
дуър-заболяване,	 а	 това	
са	 остеопенични	 зони	 и	
разграждане	 на	 главите	
на	 феморите,	 т.е.	 на	 та-
зобедрените	 стави,	 и	му	
сменят	ставата.	А	човекът	
беше	много,	много	млад.	
Има	астматици,	които	из-
ползват	 кортикостерои-
ди.	Ето	защо

моят съвет е да 
не се използват 
КортиКостероиди за 
щяло и нещяло.

Неприемливо	 е	 след	
като	някой	го	заболи	ко-
ляното,	да	тича	при	лека-
ря	да	му	„сложи	една	ин-
жекция“.	 Тези	 инжекции	
от	 кортикостероиди	 се	
поставят	само	на	спорти-
сти,	 когато	 са	 на	 състе-
зание	за	да	постигат	оп-
ределени	 резултати.	 Но	
моят	съвет	е:	„Не	слагай-
те	тези	кортикостероиди,	
освен	 ако	 не	 е	 много	
необходимо	и	не	можете	
да	 вървите“.	 Защото	 те	
не	 лекуват.	 Те	 могат	 да	
се	 използват	 един	 или	
два	пъти,	но	не	редовно.	
Има	 хилоронови	 кисели-
ни,	 които	 могат	 да	 се	
използват,	 както	и	други	
алтернативи.	 Защото	 те	
разграждат	 ставата.	 Те	
обезболяват	 ставата	 за	
момента,	 а	 след	 това	 тя	
трябва	 да	 се	 оперира.	
Същото	 се	 отнася	 и	 за	
кортикостероидите,	пред-
назначени	 за	 очите,	 тъй	
като	 използването	 им	
може	да	доведе	по-късно	
до	катаракта.	

Така	 че,	 кортикосте-
роидите	 са	 нож	 с	 две	
остриета.	 Има	 моменти,	
в	 които	 те	 трябва	 да	 се	
приложат,	но	не	бива	да	
се	 използват	 като	 обез-
боляващо	средство.	

първият тип на 
остеопороза

започва	 10	 години	 след	
менопаузата	–	период	на	
хормонален	 дисбаланс,	
който	 приключва,	 след	
преминаването	 на	 ста-
диите	 предменопауза,	
менопауза,	 постменопа-
уза	 и	 зависи	 колко	 го-
дини	 слез	 менопаузата	
е	 жената.	 И	 на	 колкото	
повече	 години	 сте,	 тол-
кова	 по-вероятно	 е	 да	
посегнете	 към	 бастуна.	
Моята	 прабаба	 беше	 на	
95	 години	 и	 вървеше	 с	
бастуна	 прегъната	 бук-
вално	 на	 две.	 Ето	 защо	
тук	 ще	 говоря	 и	 как	 да	
се	предпазим.

Рисковите	фактори	са	
генетична	 обремененост,	
хормонален	 дисбаланс,	
тютюнопушенето,	алкохо-
ла	 и	 ниска	 двигателна	
активност,	ниски	нива	на	
калций	 и	 фосфор	 и	 не-
прекъснато	подлагане	на	
диети.	 Двигателната	 ак-
тивност	е	много	важна.

вторият тип остеопороза

е	 при	жените	 над	 70	
години	 при	 хора,	 които	
имат	 определени	 забо-
лявания	 още	 от	 млада	
възраст.	Като	крон	забо-
ляването,	 заболяване	 на	
червата,	други	видове	ко-
лити,	при	които	не	могат	
да	се	усвояват	вещества-
та,	 които	 поемаме.	 Така	
че	 стигаме	 до	 това,	 че	
не	 е	 важно	 какво	 ядеш,	
а	какво	абсорбираш.	Ко-
гато	 PH-то	 на	 стомаха	
е	 ниско,	 не	 може	 да	 се	
усвоява	 добре	 витамин	
В12,	 при	 което	 възраст-
ните	 изпадат	 в	 специ-
фично	 дементно	 състоя-
ние,	 а	 то	 фактически	 е	
обикновена	 липса	 на	
В12.	 А	 той	 не	 се	 прие-
ма	 на	 хапчета,	 а	 инже-
кционно,	 защото	 когато	
преминава	през	стомаха,	
той	не	може	да	се	усвои.	
Особено	 при	 възрастни-
те	 хора.	 Но	 има	 други	
таблетки	 –	 метилкобала-

мин,	които	могат	да	пре-
минават	 през	 стомаха.	
Става	 дума	 за	 калция,	
за	магнезия	и	т.н.	Когато	
имаме	 малоабсорциозен	
синдром,	когато	не	се	ус-
вояват	полеззните	веще-
ства	 от	 организма.	 Има	
някои	слаби	жени,	които	
непрекъснато	 тичат,	 но	
по-пълните	 жени	 са	 по-
запазени	 от	 остеопоро-
за.	А	 слабите	 жени,	 ма-
кар	 да	 имат	 физическа	
активност	–	не	са.	Нямат	
телесна	маса.	И	това	са	
рисковите	фактори.
Другите	 заболявания	

са	 когато	 се	 използват	
много	 противовъзпали-
телни	 средства,	 заболя-
ванията	 на	 бъбреците,	
които	 регулират	 нивото	
на	калция.	Тъй	като	регу-
лацията	 на	 калция	мина-
ва	именно	през	бъбреци-
те.	 Другите	 заболявания,	
които	 могат	 да	 доведат	
до	 по-ранна	 остеопоро-
за,	са	свързани	с	черния	
дроб,	панкреаса.	Това	са	
другите	рискови	фактори,	
които	 могат	 да	 доведат	
до	по-ранна	остеопороза.

първите признаци за 
остеопорозата са болКи 
в Кръста.

Съществува	 и	 юве-
нилна	 остеопороза,	 коя-
то	се	появява	в	детската	
възраст	 –	 това	 е	 гене-
тично	 и	 е	 свързано	 със	
заболяване	 на	 червата.	
Има	 млади	 момичета,	
които	 изпадат	 в	 ано-
рексия	 и	 невроза,	 тъй	
като	не	искат	да	се	хра-
нят.	 Мензисът	 им	 спи-
ра,	няма	постъпление	на	
хормони	 и	 започва	 ран-
но	 остеопороза.	 Заболя-
ването	 на	 щитовидната	
жлеза	 също	 предразпо-
лага	 към	 остеопороза.	
Така	че,	жени,	лекувайте	
си	 хашимотото	 и	 хипо-
функцията	на	щитовидна-
та	жлеза!“

 Д-р Мариана Рачкова е лекар-ординатор от отделение-
то по „Образна диагностика“ към МБАЛ „Св. Иван Рилски" 
в Габрово с наблюдение върху образната диагностика на 
Ковид 19. В продължение на 10 г. е работила като лекар – 
асистент към катедра „Химия и Биохимия. Молекуларна 
Онкология“ в Медицинския Институт, Стара Загора. Спе-
циалист по Клинична Биохимия.
 Д-р Мариана Рачкова има научни публикации на тема 
молекуларна онкология в областта на канцерогенезата, 
меланома, ролята на тирозиназата и фенолоксидазата в 
процеса на меланогенезата, имуномодулатори, от които 
26 в международни научни конференции и семинари.
 По време на Осмото издание на фестивала „Здравей, 
Здраве“, проведен на 27 и 28 януари в Габрово, тя говори 
на тема „За остеопорозата“.

Д-р Мариаíа Рачкова за трите ñтаäия íа оñтеопорозата, 
риñковите фактори и какво може äа ñе íаправи

СчетовоДСтво

С ч е т о в о Д н а 
къща: счетовод-
но обслужване, го-
дишни данъчни де-
кларации, годишно 
приключване, регис-
трация на фирми - 
0894/608-218

конСуЛтации

конСуЛтации по 
пенсиониране (из-
числяване на про-
гнозни пенсии), 
здравно, пенсионно 
осигуряване и др. - 
ул. „Опълченска“ 45 
(срещу ДСК), тел. 
0899/654-611.

продължава от стр. 1
 Изпълнителният	 ди-
ректор	 на	 МБАЛ	 “Д-р	
Тота	Венкова“	д-р	Минко	
Михов	 поясни,	 че	 парт-
ньорски	отношения	вече	
се	 развиват	 с	 Община	
Габрово,	 Областна	 ад-
министрация	 –	 Габрово,	
МУ-	 Плевен,	 Филиала	
във	Велико	Търново.	
	 Той	 изказа	 своята	
благодарност	 към	 Об-
щина	 Габрово,	 в	 чийто	
проект	 за	 бюджет	 за	
2024	година	са	заложени	
средства	 за	 изплащане	
на	 месечни	 стипендии	
за	 трима	 студенти,	 обу-
чаващи	 се	 за	 медицин-
ски	сестри.	
	 Областната	 болница	
ще	 поема	 разходите	 за	
семестриалните	 такси	
на	студентите	по	специ-
алност	здравни	грижи	и	
акушерка	във	всички	ме-
дицински	 университети,	
като	 предлага	 и	 назна-
чаването	им	като	здрав-
ни	асистенти	до	завърш-
ване	на	образованието.
	 В	 рамките	 на	 кам-
панията	 на	 Областна	
администрация-	 Габрово	
“Кариерен	 компас“	 ще	
бъдат	 представяни	 про-

фесиите	от	специалност-
та	„Здравни	грижи”	пред	
ученици	 в	 11	 и	 12	 клас	
от	 областта.	 В	 кратко-
срочен	 план	 бе	 обсъде-
на	 възможността	 за	ор-
ганизиране	 на	 обучение	
на	възрастни	за	здравни	
асистенти	 чрез	 Дирек-
ция	 “Бюро	 по	 труда“	 –	
Габрово	 с	 финансиране	
по	 реда	 на	 чл.	 63	 от	
ЗНЗ.
	 Регионалното	 упра-
вление	 на	 образование-
то	 -	Габрово	предоставя	
достъп	 до	 образовател-
ните	 институции	 в	 об-
ластта,	 в	 които	 ще	 се	
разпространяват	 инфор-
мационни	 брошури	 на	
МБАЛ	 “Д-р	 Тота	 Венко-
ва“,	МУ-	Плевен	и	на	Фи-
лиала	във	Велико	Търно-
во.
	 Предложено	 бе	 още	
паралелката	 „Дентален	
асистент”	 в	 средно	 учи-
лище	 “Райчо	 Каролев“	
да	 бъде	 трансформира-
на,	 като	 се	 добави	 и	
професионалното	 на-
правление	 “Здравен	
асистент“,	 а	 упражнени-
ята	и	практиката	на	уче-
ниците	да	се	провеждат	
в	болницата.

Иíñтитуциите ñе оáеäиíяват 
в поäкрепа íа МБАЛ “Д-р Тота 
Веíкова" - íе äоñтиãат ñпециалиñти

продължава от стр. 1
Информацията	 ще	 се	
предоставя	само	на	съот-
ветните	центрове	за	при-
емане	 на	 спешни	 повик-
вания	в	момента,	в	който	
повикването	 достигне	 до	
тях.
	 Целта	 е	 от	 спешния	
телефон	максимално	бър-
зо	 да	 насочат	 спешните	
служби	 за	 реакция	 към	
точното	 местоположение	
на	обаждащия	се	дори	и	
в	 случаи,	 когато	 самото	
лице	не	може	да	обясни	
къде	точно	се	намира.
	 Причините	 за	 това	
може	 да	 са	 тъмнина,	
загуба	 на	 съзнание,	 ам-
незия,	 изоставяне	 след	
отвличане,	 изгубване	 в	
планината	 и	 др.	 Пра-
вилата	 ще	 важат	 и	 за	
автоматичните	 системи	
за	 набиране	 на	 тел.	 112	
при	катастрофа,	които	се	
инсталират	 във	 всички	
произведени	 след	 март	
2018	 г.	 в	ЕС	автомобили.	
Така	 дори	 и	 при	 изпад-
нал	в	безсъзнание	водач	
и	пътници	от	тел.	112	ще	
виждат	къде	точно	се	на-
мира	 автомобилът,	 който	
автоматично	 е	 извършил	
обаждането.

Телефоí 112 íи 
вижäа, äокато 
звъíим

продължава от стр. 1
	 Развълнуван	 писате-
лят	 сподели,	 че	 гостува	
за	 първи	 път	 в	 Габрово.	
„Радвам	се,	че	тази	книга	
ми	 помогна	 да	 дойда	 в	
Габрово,	 да	 бъда	 в	Апри-
ловската	 гимназия“.	 Като	
благодари	 за	 поканата	 на	
областния	 управител,	 кое-
то	 не	 се	 случва	 често	 в	
страната	 	и	на	семейство	
Маркови	 от	 Севлиево	 той	
каза,	че	посвещава	книга-
та	си	на	незапомнените.	
	 Карабашлиев	 сподели,	
че	в	романа	"Рана"	читате-
лят	ще	открие	и	„тази	част	
от	 нашата	 история,	 която	
не	 е	 разказана.	 История,	
която	минава	през	семей-
ството	е	много	интересна,	
а	 у	 нас	 се	 учеше	 полити-
ческа	история…“	.
	 Разказът	 за	 село	 Кру-
мово	 е	 важна	 част	 от	
книгата,	 което	 се	 намира	
между	 Добрич	 и	 Варна	 и	
е	било	мястото	на	първите	
стълкновения	 между	 бъл-
гарски,	 румънски	 и	 руски	
войски	 през	 1916	 година.	
На		Добруджанския	фронт		
съдбата	 среща	 главния	
герой	 с	 мобилизиран	 ру-
мънски	 писател	 и	 четири-
годишно	 сираче.	 История-
та	 за	 малкото	 момиченце	
Елена,	 което	 върви	 през	
полетата	 на	 Добруджа,	 а	

до	 него	 е	 Сава	 Сотиров,	
доскоро	студент	по	право	
в	 Софийския	 университет,	
влюбен	 в	 красивата	 пиа-
нистка	 Елиза,	 генералска	
дъщеря	 в	 последния	 клас	
на	 Музикалното	 училище,	
а	 той	е	войник	на	Добру-
джанския	 фронт	 по	 вре-
ме	 на	 Първата	 световна	
война.	 Сава	 е	 ранен,	 но	
иска	да	доведе	спасеното	
от	него	4-годишно	дете	до	
безопасно	място…	Истори-
ята	 в	 книгата	 ни	 отвежда	
още	в	София	от	 началото	
на	 века,	 в	 Одринска	Тра-
кия,	 където	през	 1913	 г.	 е	
етническото	 прочистване	
на	 българите,	 извършено	
по	ужасяващ	начин	от	ре-
довна	турска	войска	и	ба-
шибозук	 и	 където	 хиляди	
загиват…	 Заглавието	 на	
романа	 напомня	 за	 тези	
национални	рани.
	 „Аз	 към	 комбинирал	
истории	 на	 различни	 се-
мейства.	Това	не	е	военен	
роман,	а	е	семеен	роман“,	
отбеляза	той.
	 След	 края	на	срещата	
областният	 управител	 по-
дари	 на	 Карабашлиев	 из-
ображение	 на	 Паметника	
на	Свободата,	 изрисувано	
върху	 стъкло,	 като	 му	 по-
жела	 свобода	 на	 мисълта	
и	творчеството.

Вела Лазарова

Караáашлиев ãоñтува ñ 
,,Раíа" в Севлиево и Гаáрово 
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 – Г-н Георгиев, Вие 
сте четвърти мандат об-
щински съветник и за 
трети път Ви избират за 
председател на Общин-
ски съвет – Дряново, 
единодушно ли беше?
	 –	В	 този	мандат	има-
ше	 две	 кандидатури	 за	
председател	 на	 Общин-
ския	 съвет.	 Едната	 беше	
на	местната	коалиция	„За	
родно	Дряново“,	която	из-
дигна	мен,	а	втората	кан-
дидатура	 беше	 издигната	
от	 "Продължаваме	 про-
мяната	 –	 Демократична	
България",	 която	 предло-
жи	 Надежда	 Киселкова-
Юмерова.
	 Бях	 избран	 за	 пред-
седател	 на	 Общинския	
съвет	с	гласовете	на	мно-
зинството.	Въпреки	че	не	
бях	избран	с	единодушие	
на	 членовете	 на	 Общин-
ския	 съвет,	 считам	 из-
бора	 ми	 за	 голям	 успех,	
тъй	 като	 практиката	 ми	
показва,	че	в	последните	
години	е	по-трудно	да	бъ-
деш	избран	за	председа-
тел	 на	 Общинския	 съвет,	
отколкото	за	кмет	на	Об-
щината.	

 – Полезен ли е опитът 
Ви като председател на 
Общинския съвет от пре-
дишните мандати?
	 –	 Безспорно	 натрупа-
ният	 опит	 като	 общин-
ски	 съветник	 (четири	
мандата)	 и	 председател	
на	Общинския	съвет	 (три	
мандата)	 е	 много	 поле-
зен.	 Това	 си	 проличава	
най-силно	 при	 организа-
цията	на	работния	процес	
в	Общината	и	в	частност	
при	провеждането	на	за-
седанията	 на	 Общинския	
съвет,	 провеждането	 на	
заседанията	 на	 предсе-
дателския	 съвет,	 структу-
рирането	 на	 постоянните	
комисии	и	т.н.
	 Работя	 отлично	 с	 ад-
министрацията	 на	 Общи-
ната,	 което	 е	 предпос-
тавка	 за	 постигането	 на	
поставените	 от	 местното	
управление	цели.		
 – Какви качест-
ва трябва да притежа-
ва един председател на 
Общински  съвет, за да 
върви работата безпро-
блемно, да няма поли-
тическо напрежение и 
разправии?

	 –	 Натрупал	 съм	 зна-
чителен	житейския	и	про-
фесионален	 опит,	 което	
много	ми	помага	при	ра-
ботата	 с	 различни	 пред-
ставители	на	дряновската	
общественост.	Аз	съм	ди-
алогичен	и	дипломатичен,	
умея	да	работя	успешно	в	
екип,	което	е	от	особено	
значение	 при	 работата	 с	
представители	на	различ-
ни	 политически	 партии	 и	
организации,	 които	често	
имат	противоречиви	инте-
реси.
	 През	 годините	 успях-

ме	 да	 изградим	 прозра-
чен	работен	процес,	цел-
та	на	който	е	гражданите	
на	 Общината	 да	 бъдат	
информирани	 за	 наша-
та	 работа	 и	 за	 постигна-
тите	 резултати.	 В	 този	
смисъл	 председателят	 на	
Общинския	 съвет	 трябва	
да	 бъде	 честен	 и	 открит.	
Тъй	като	съм	безпартиен,	
работя	 отлично	 с	 всички	
политически	партии	и	тех-
ните	централи	в	София
 – Започна ли активна 
дейност Общинският съ-
вет в Дряново?

	 –	 Да,	 вече	 имаме	
създадени	 постоянни	 ко-
мисии,	 което	 е	 задължи-
телна	 предпоставка	 за	
работата	 на	 Общинския	
съвет.	Провели	сме	6	за-
седания.
 – Какво е разпреде-
лението на групите об-
щински съветници в ОС 
– Дряново?
 –	Нашият	местен	пар-
ламент	 е	 пъстър,	 което	
продължава	 тенденцията	
и	 от	 миналите	 мандати.	
Групите	 общински	 съвет-
ници	 са:	 БСП,	 „Местна	
коалиция	 за	 родно	 Дря-
ново“,	 ГЕРБ,	 "Продължа-
ваме	 промяната	 –	 Де-
мократична	 България"	 и	
по	 един	 представител	 от	
„Граждани	 за	 Общината“	
и	„Български	възход“.
	 Използвам	 случая	
да	 благодаря	 отново	 на	
всички	 мои	 съграждани,	
които	 ме	 подкрепиха	 за	
пореден	 път	 на	местните	
избори,	 както	 и	 на	 коле-
гите	 от	 групата	 на	 БСП,	
които	ми	гласуваха	дове-
рие	 и	 подкрепиха	 канди-
датурата	ми	за	председа-
тел	 на	 Общинския	 съвет	
и	дадоха	отново	шанс	на	
тандема	 Панчев	 –	 Геор-
гиев	 да	 работят	 по	 пра-
вилния	начин	в	полза	на	
Община	Дряново.
 – Колко комисии съз-
дадохте?
	 –	 Има	 създадени	 се-
дем	 постоянни	 комисии:		
„Финансово-икономиче-
ска	 политика	 и	 за	 кон-
трол	 на	 обществените	

поръчки”;	 „Устройство	 на	
територията,	 селско,	 гор-
ско,	 водно	 стопанство	 и	
екология”;	ПК	„Общинска	
администрация,	 общест-
вен	 ред	 и	 сигурност“;	
„Образование,	 култура,	
библиотечна	 и	 информа-
ционна	 дейност”;	 „Мла-
дежки	 дейности,	 спорт	 и	
туризъм”;	 „Здравеопазва-
не,	 социални	 дейности	 и	
жилищно	 настаняване”;	
ПК	по	Закона	за	противо-
действие	на	корупцията.
 – Има ли група с пъл-
но мнозинство или под-
крепата е само от най-
голямата група от БСП?
	 –	 Най-голямата	 група	
е	 на	 БСП.	 Тя	 получава	
подкрепа	по	различни	въ-
проси	 и	 от	 други	 групи,	
без	 да	 има	 ясно	 изразе-
но	мнозинство.
	 –	Години наред в Об-
щински съвет в Дряно-
во имаше напрежение, 
отлагания на заседания, 
скандали, има ли сега 
шанс работата да върви 
гладко?
	 –	 През	 последните	
три	години	и	половина	не	
е	имало	такива	проблеми.	
Свидетелство	 за	 това	 е,	
че	всички	решения,	взети	
през	 последния	 мандат,	
бяха	 приети	 –	 нямаме	
обжалвани	 или	 върнати	
решение	на	Общински	съ-
вет.	 Напрежение	 и	 отла-
гане	на	заседания	имаше	
в	 мандат	 2015	 –	 2019	 г.,	
когато	 бяха	 изолиран	 и	
останах	 “сам	 сред	 въл-
ци“,	 само	защото	държах	

всичко	 да	 се	 случва	 по	
честен	 и	 прозрачен	 на-
чин.
 – В миналия Общин-
ски съвет намерихте 
общ език с кмета Три-
фон Панчев и админи-
стративните предложе-
ния минаваха по-бързо? 
Сега в какви отношения 
сте с кмета?
	 –	 Лично	 аз	 съм	 един	
от	 основните	 инициатори	
за	 издигането	 на	Трифон	
Панчев	 за	 кмет	 на	 Об-
щина	 Дряново	 и	 винаги	
съм	 бил	 в	 отлични	 отно-
шения	 с	 него.	 Работим	
в	 пълно	 разбирателство.	
Не	 виждам	 никакви	 при-
чини	това	да	се	промени	
и	 в	 сегашния	 мандат	 на	
местната	 власт.	 Считам,	
че	кметът	Трифон	Панчев	
е	честен	и	достоен	градо-
началник	и	изпълнява	за-
дълженията	 си	 открито	 и	
енергично.	 Щастлив	 съм,	
че	 Трифон	 Панчев	 беше	
избран	още	на	първи	тур	
за	 кмет	 на	Община	Дря-
ново.
 – Какви са най-важни-
те задачи, които предсто-
ят на ОбС?
 –	Най-важно е да при-
емем бюджета за 2024 го-
дина, което следва да се 
случи до края на месец 
февруари. Заседанието, 
на което ще гласуваме бю-
джета, е насрочено за 29 
февруари. Мина и общест-
веното обсъждане на бю-
джета. Предстои ни прие-
мане на промени в различ-
ни общински наредби.

Тодор Георгиев, председател на Общински съвет – Дряново:

Таíäемът Паíчев–Георãиев раáоти в полза íа Дряíово
Женина ДенЧева

 
 За работата на Общинския съвет в Дряново, за по-
уките, които си е взел от четвърти мандат общински 
съветник и три като председател, за натрупания опит, 
за умението да балансираш в пъстър Общински съвет, за 
да не се стига до напрежение, за отличните си взаимо-
отношения с кмета на Дряново Трифон Панчев разказва 
председателят на Общинския съвет в Дряново Тодор Ге-
оргиев.

СтеФКа БУрМова
 Днес,	 15	 февруари,	 точно	 на	 рожденния	 си	
ден	от	 17,30	 часа	 в	 салона	на	Народно	 читалище	
“Развитие-1870“	севлиевският	поет	Димитър	Васин	–	
ръководител	на	Литературен	кабинет	„Пеньо	Пенев“	
в	Севлиево	и	член	на	Съюза	на	българските	писа-
тели	ще	представи	новата	си	книга	„Разжарено“.
	 Димитър	Васин	е	роден	на	15	февруари	1944	г.	в	
с.	Дамяново,	Севлиевско.	Той	пише	стихове	още	от	
петнадесетгодишна	възраст.	Първите	му	стихове	са	
отпечатани	в	списание	„Родна	реч“,	сътрудничи	и	в	
много	от	централните	издания.	
Поетът	 Димитър	 Васин	 е	 автор	 на	 стихосбирките	
„Праг“,	 „Когато	 се	 открием“,	 „По	 пладне	 някъде“,	
„Животопис“,	 „Осмоболия“,	 „Идвам	 и	 аз“,	 „Опора“,	
„Горещници“,	„Наследство“,	„Стряха“.
	 Гости	 на	 тържеството	ще	 бъдат	 кметът	 на	Об-
щина	Севлиево	д-р	Иван	Иванов,	председателят	на	
Съюза	на	българските	писатели	д-р	Боян	Ангелов,	
Петър	Андасаров	–	член	на	УС	на	Съюза	на	българ-
ските	 писатели,	 Данаил	 Лалев	 –	 зам.-председател	
на	Съюза	на	народните	читалища	и	председател	на	
НЧ	„Развитие-1870”	в	Севлиево	и	д-р	Анжела	Дим-
чева	–	литературен	критик.
	 Водеща	 на	 вечерта	 ще	 бъде	 поетесата	 Ваня	
Георгиева,	 рецитал	 –	 Божидар	 Пенков,	 музикално	
оформление	 –	 Денислав	 Богданов	 и	 Добрин	 До-
брев-Финиотис.

Стихове íа Димитър Ваñиí
ОткритО
разнищвам се мисъл по мисъл.Под тънки камшици,
Под гъвкави дълги езици – и мисъл разнищвам.
разнищвам и пътя на изгрева, който до залез
спокойно си идва и нещо все пълни и празни.
За лошия – лошо. Омразата все е с камшика.
Добрият не чака със рана да го предизвикат.
и аз се разплитам. Че тръгнах от своя си изгрев.
Без прошка преминах дотука и прошка не исках..
На триста завои умирах. След триста запои.
След триста езика, с които напразно и спорих.
След триста любови, то значи – и триста раздели.
Но има и днес с кого и какво да поделям…
разнищвам се мисъл по мисъл. Под тънки камшици,
Под гъвкави дълги езици – разнищвам се. Жив съм!  

ЖивОтът ПрОДълЖава
Улисан поглед над градините увисна:
и почна побеляването на дърветата…
реката пак пресече с бързане сърцето ми.
и притоците побеляха пак при срещата със края си.
в дълбокото е всичко проветрено и отнесено –
Небето е свидетел на потъването във водата,
на отраженията и на всичко, за което няма свършване.
От погледа нататък цветовете се издигат подредени,
За да ме преродят и да оставят името ми.
Синът ми преминава под дъгата и улисва поглед
Над побелялата ми от съмнения глава… 

ЮНашки
Мократа риза съблякох – мокър до кости останах.
късно напивам от мляко – късно го имам за тайна.
 
Дата си нямам за вчера – дата намирам за утре.
кротко сега си вечерям, после небето ще бутна.
 
Утре съня си ще хвана с топла ръка да го водя,
както се пее за двама – бутали дните свободно.

лутах се в пътя лъжовен, сухо допявах във пътя
Песен, която не може с песен съдбовна да бъде.

а аз да бъда и скучен, мократа риза да хвърля
мокра до теб да се гуши и във деня ти опърлен.

Дата си нямам за вчера. Дата намирам за утре.
вятър свободен почерня, бялото за да ме буди.

Димитър Васин на 80 години

Дíеñ преäñтавя íовата ñи ñтихоñáирка 
„Разжареíо" ñ рецитал в читалище „Развитие"

Д-р Деян Боев,
ХГ "ХриСто ЦоКев"

 Богатата	графична	ко-
лекция	на	музея	предлага	
представителна	 извадка	
от	 най-активните	 и	 воде-
щи	 имена	 в	 българското	
графично	изкуство.	
	 Фокусът	на	рубриката	
да	 представя	 произведе-
ния,	които	рядко	участват	
в	 експозиционните	 кон-
цепции	 дава	 възможност	
от	 една	 страна	 за	 по-
задълбоченото	проучване	
на	 галерийния	 фонд,	 а	
от	 друга	 да	 приведе	 във	
вниманието	на	публиката	
малко	познати	автори.
	 Творбата	 „Откритие	
III”	 изпълнена	 в	 авторо-
ва	техника	е	абстрактна,	
създадена	 през	 1988	 го-
дина	 и	 напълно	 носеща	
характера	на	съответното	
десетилетие.	Развиването	
на	качествено	нови	теми	
и	 подходи	 в	 българското	
изкуство	 в	 края	 на	 80-
те	 години	 важи	 с	 пълна	
сила	и	за	графиката.	
	 Модерният	 и	 смел	
подход	при	изграждането	
на	 „Откритие	 III”,	 дина-
мичната	 линия	 в	 горна-
та	част,	 съпоставена	със	
статиката	 в	 долната	 не	
носят	еклектика,	а	офор-
мят	хармонична	компози-
ция.	Творбата	въздейства	
и	чрез	чудесно	овладяна	

технология,	 прецизен	 от-
печатък	 и	 фини	 акцен-
ти.	 Постигната	 е	 висо-
ка	 естетическа	 проба	 и	
съвременно	 звучене.	 От	
наситено	 черно	 до	 кон-
траста	 с	 чисто	 бяло	 и	
множеството	 степени	 на	
сивото,	създават	сложна-

та	и	богата	структура	на	
произведението.
	 Всички	 любители	 на	
графиката	 могат	 да	 се	
срещнат	 с	 „Откритие	 III”	
на	Валентин	Стефанов	до	
края	 на	 месец	февруари	
2024	година	в	ХГ	“Христо	
Цокев”.

ÕГ „Õриñто Öокев” преäñтавя творáата 
íа Валеíтиí Стефаíов „Откритие III” 
като акцеíт за меñец февруари

Днес се навършват 155 години от рождението на 
Косьо Рачев Николов (15.02.1869 г., гр. Габрово - 15.04.1946 г.) 

- учител, директор на Габровската девическа гимназия и 
Мъжката прогимназия (в училище „Н. Палаузов‘‘). 

Подарява богатата си библиотека на читалище „Априлов-Палаузов“.
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Ива Пехливаíñка, преäñеäател íа Съюза íа парамеäиците в Бълãария:

Ирина Пекарева
здраве.нет

	 Проблемите	 на	 па-
рамедиците,	 предложе-
нието	 за	 боди	 камери,	
агресията	 в	 Спешната	
помощ,	 регулацията	 на	
професията	 "парамедик"	
-	 за	 всичко	 това	 разго-
варяме	с	председателка-
та	на	Съюза	на	параме-
диците	 в	 България	 Ива	
Пехливанска

 - Г-жо Пехливанска, 
преди няколко дни съ-
общихте, че искате въ-
веждане на боди каме-
ри в Спешната помощ. 
Как се стигна до това 
предложение?
	 -	В	последните	години	
инцидентите	 с	 екипи	 на	
Спешна	 помощ	 зачести-
ха.	Имаме	много	сигнали	
от	 наши	 членове,	 които	
се	чувстват	все	по-демо-
тивирани	да	продължават	
да	работят.	А	това	в	край-
на	 сметка	 се	 отразява	
на	 качеството	 на	 меди-
цинската	 помощ,	 защото	
утре	 всеки	 от	 нас	 може	
да	има	нужда	от	линейка.	
Направихме	 проучване	 и	
установихме,	 че	 в	 други	
държави	 това	 е	 една	 от	
мерките,	 която	 не	 е	 скъ-
па,	но	дава	ефект.	Напра-
вихме	проучване	и	в	на-
шите	екипи	и	всички	под-
крепят	 предложението.	
Освен	че	ще	се	намалят	
случаите	на	агресия,	това	
е	и	вид	доказателство,	че	
си	 си	 свършил	 работа-
та,	 защото	 често	 имаме	
недоволство	 от	 оказана-
та	 помощ	 и	 ситуация	 на	
„дума	срещу	дума“.
 - Възниква въпро-
сът може ли записът да 
бъде доказателство в 
съда?
	 -	 Дори	 да	 не	 се	 из-
ползва	 като	 доказател-
ство	 в	 съдебен	 процес,	
преди	 да	 се	 стигне	 до	
процеса	 има	 много	 дру-
ги	 ситуации,	 в	 които	 би	
бил	 само	 от	 полза.	 На-
пример	 при	 жалба	 до	
ръководството	 на	 спеш-
ния	 център	 или	 други	
институции,	 при	 процес	
на	 медиация,	 при	 пред-
варително	 разследване.	
Камерата	може	да	служи	

и	като	паникбутон,	както	
и	 да	 окаже	 незаменима	
помощ	 за	 видеовръзка	
в	 случаи	 на	 масови	 ин-
циденти,	с	много	постра-
дали	 –	например	 големи	
катастрофи.
 - Публикувахте на 
сайта си информация, 
че са изготвени диаг-
ностично-терапевтични-
те алгоритми и протоко-
ли в Спешната помощ. 
Какво означава това за 
парамедиците?
	 -	 При	 изготвянето	
на	 новите	 ДТПА	 пара-
медиците	 са	 включени	
в	 новите	 диагностично-
терапевтични	 протоколи	
и	алгоритми.	Те	са	само	
и	единствено	за	Спешна	
помощ.	 Те	 ги	 определят	
като	домедицински	екип,	
с	 функциите	 от	 обуче-
нието	 –	 по	 държавния	
образователен	 стандарт.	
Считаме	именно	това	за	
първата	значителна	стъп-
ка	 към	 регулирането	 на	
нашата	професия.
 - Как се случи това?
	 -	С	разговори	и	 бла-
годарение	 на	 работна	
група,	 в	 която	 ние	 лич-
но	 не	 сме	 участвали,	 в	
интерес	на	истината.	Но	
проведохме	 разговор	 с	
МЗ	 още	 в	 началото	 на	
миналата	година	–	2023	г.	
Алгоритмите	 са	 изготве-
ни	от	МЗ	и	работна	гру-
па,	която	включва	много	
специалисти,	работещи	в	
Спешна	помощ.
 - Въведени ли са 
вече на практика?
	 -	 Да,	 през	 декември	
2023	г.
 - Какво според тези 
алгоритми може да пра-
ви един парамедик в 
Спешна помощ?
	 -	 Алгоритъмът	 опис-
ва	 начина	 на	 работа	 на	
отделните	 нива	 в	 екипа	
при	 различните	 спешни	
състояния.	 	 Парамеди-
ците	 четвърта	 степен	
работят	 самостоятелно	
и	 така	 е	 според	 Дър-
жавните	 образователни	
изисквания,	 те	 излизат	
с	 квалификация,	 която	
им	позволява	да	работят	
самостоятелно	 в	 екип	 с	
шофьор	или	с	парамедик	
с	 по-ниска	 квалифика-
ционна	 степен.	 Това	 им	
дава	възможност	да	ока-

жат	 адекватно	 долекар-
ска	 помощ	 на	 пациен-
ти	 в	 спешно	 състояние,	
които	са	по-леки	случаи,	
изключваме	 инфаркти	 и	
инсулти,	 защото	 там	 се	
изисква	 по-високо	 ниво	
на	компетентност,	но	об-
щите	мероприятия,	които	
наистина	 един	 параме-
дик	 трябва	 да	 може	 да	
извършва.	 Т.е.	 според	
този	 алгоритъм,	 един	
екип	 на	 Спешна	 помощ	
може	 да	 включва	 пара-
медик	 четвърта	 степен	
и	 друг	 парамедик,	 с	 по-
ниска	 квалификация.	 Не	
е	 необходимо	 наличието	
на	 лекар	 или	 лекарски	
асистент.
 - Може ли да даде-
те конкретни примери 
какво и къде може, при 
какви състояния?
	 -	 Примерно	 при	 ка-
тастрофи	 или	 друг	 вид	
травматизъм	 –	 първо-
началната	 оценка	 на	
пациента,	 проверка	 на	
жизнени	 функции	 –	 про-
ходимост	на	дихателните	
пътища,	 дишане,	 сърдеч-
на	дейност,	пулс,	артери-
ално	 налягане,	 базовото	
поддържане	 на	 живо-
та,	 поставяне	 на	 вено-
зен	 път,	 използване	 на	
съответния	 медикамент	
и	 безопасно	 транспор-
тиране	 до	 най-близкото	
лечебно	 заведение	 под	
непрекъснато	 монитори-
ране.	А	при	по-тежки	слу-
чаи	или	внезапно	влоша-
ване	 на	 състоянието	 на	
пострадалия	и	след	кон-
султация	 с	 районна	 ко-

ординационна	 централа,	
защото	 някои	 от	 меди-
каментите,	 които	 са	 жи-
вотоспасяващи,	съгласно	
действащите	 разпоредби	
трябва	 задължително	 да	
се	използват	с	разреше-
нието	на	лекар.
 - Това слага ли край 
на този хаос и на тази 
размита отговорност 
кой докъде е, какво 
може и не може пара-
медикът, на тези спо-
рове, които досега съ-
ществуваха в система-
та?
	 -	 Все	 още	 не,	 за	 съ-
жаление.	 Тъй	 като	 про-
фесията	 не	 е	 получила	
своята	 адекватна	 регу-
лация.	 Пак	 се	 размиват	
дейностите,	 защото	 до-
медицинската	и	долекар-
ската	 помощ	 значително	
се	припокриват,	особено	
що	се	касае	до	консулта-
цията	с	лекар	от	Районна	
координационна	 центра-
ла.	Домедицинска	се	из-
вършва	 от	 парамедици,	
които	 не	 са	 медицински	
специалисти	до	момента,	
въпреки	 че	 извършват	
медицински	 манипула-
ции	 при	 оказването	 на	
първа	 помощ	 и	 по	 вре-
ме	на	транспортирането.	
Долекарската	 помощ	 се	
извършва	 от	 фелдшери	
(лекарски	 асистенти)	 и	
медицински	 сестри.	Тези	
дейности	 се	 припокри-
ват	 в	 много	 от	 спешни-
те	 състояния	 и	 ние	 се	
притесняваме,	че	отново	
ще	има	проблем	на	кого	
докъде	му	стигат	функци-

ите.	Защото	алгоритмите	
са	 конкретизирани,	 но	
много	 от	 функциите	 се	
изпълняват	паралелно	от	
домедицински	и	долекар-
ски	екипи.	
	 Принципно	 параме-
дикът,	 който	 изпълнява	
медицински	процедури	и	
манипулации,	 трябва	 да	
се	 води	 по	 закон	 меди-
цински	 специалист.	 Това	
сме	 го	 говорили	 много	
пъти,	 че	 на	 този	 спе-
циалист	му	е	разрешено	
да	 работи	 самостоятел-
но,	 но	 той	 не	 се	 води	
медицински	 специалист,	
а	 извършва	 медицински	
манипулации.	 Затова	
тази,	четвърта	степен	на	
квалификация,	 трябва	да	
премине	 към	 висшето	
образование	 и	 да	 бъде	
професионален	 бакала-
вър,	т.	е.	да	бъде	признат	
за	 медицински	 специа-
лист.	По-ниските	степени	
могат	 да	 заемат	 функ-
циите	 на	 асистенти	 на	
медицински	специалисти,	
управлението	на	автомо-
била	 за	 спешна	 помощ,	
поддържане	 на	 оборуд-
ването,	 те	ще	 имат	 дос-
татъчни	 познания.	 Но	
най-високата	 степен,	
работещи	 самостоятел-
но,	 трябва	 да	 бъдат	 ме-
дицински	 специалисти.	
И	 това	 понятие	 „доме-
дицински	 специалисти,	
извършващи	 медицински	
дейности“,	е	малко	лише-
но	от	смисъл.
 - Тогава защо Ви 
радва приемането на 
тези алгоритми, след 
като те не решават ос-
новния проблем?
	 -	Радва	ни,	защото	е	
всеизвестен	факт,	че	па-
рамедиците	запълват	де-
фицитите	 в	 системата	 и	
те	извършват	тези	меди-
цински	манипулации	така	
или	иначе,	но	без	яснота	
на	базата	на	 какъв	нор-
мативен	 акт	 ги	 извърш-
ват.	 Докато	 сега	 имаме	
вече	един	вътрешен	нор-
мативен	 акт,	 който	 регу-
лира	 тези	 дейности.	Той	
определя	 докъде	 може	
и	докъде	не	може.	И	за	
парамедика	ще	бъде	по-
лесно	 да	 знае	 –	 дотук	
ми	 разрешава	 законът,	
оттам	 нататък	 вече	 ня-
мам	право.	Но	още	мно-

го	 стъпки	 имаме,	 много	
време,	 докато	 наистина	
се	 регулира	 професията,	
премине	във	висшето	об-
разование	 най-високата	
степен	и	получи	съответ-
ната	легитимация.
 - Това ли виждате 
като път – професията 
да се изучава само в 
медицинските вузове?
	 -	Както	навсякъде	по	
света,	 професията	 има	
различни	 степени	 на	
квалификация,	 което	 е	
нормално.	Втората	и	тре-
тата	 степен	 имат	 своето	
място	 в	 домедицинския	
екип	–	по	асистиране	на	
медицинските	 екипи.	 Но	
по	 наше	 мнение	 най-ви-
соката	 степен	 трябва	да	
се	изучава	само	и	един-
ствено	 в	 медицинските	
университети	и	колежи.
 - А започнаха ли да 
назначават парамедици 
в Спешната помощ?
	 -	 С	 изключение	 на	
няколко	 големи	 града,	
все	 още	 не	 е	 масово.	
За	 съжаление.	 Някои	 от	
нашите	колеги	отиват	до-
броволци	 в	 центровете	
за	 спешна	 медицинска	
помощ	 безплатно,	 за	 да	
могат	 да	 си	 поддържат	
квалификацията	 и	 от	
друга	 страна	 да	 ги	 ха-
ресат	 и	 да	 ги	 назначат	
на	 работа.	 А	 проблемът	
с	 дефицита	 на	 кадри	 в	
Спешната	 помощ	 се	 за-
дълбочава.	 Последната	
една	година,	в	която	сме	
работили,	 процентът	 на	
недостига	на	кадри	вече	
е	 45%.	Беше	около	 30%.	
А	членовете	на	сегашни-
те	екипи	са	в	пенсионна	
и	 дори	 в	 надпенсионна	
възраст.	 Проблемът	 е	
наистина	 сериозен,	 но	
в	 ЦСМП	 директорът	 е	
този,	 който	 определя	
какъв	 конкурс	 да	 бъде	
обявен,	 какви	 специали-
сти	 са	 необходими	 на	
самото	ЦСМП,	това	не	е	
въпрос,	който	се	коорди-
нира	от	МЗ.	Единствено-
то,	 което	МЗ	направиха,	
е	 да	пуснат	 една	справ-
ка	 до	 всички	 ЦСМП	 за	
кадровата	 обезпеченост	
на	 всяко	 ЦСМП	 и	 въз-
растта	 на	 работещите,	
което	 всяко	 едно	 лечеб-
но	 заведение	 принципно	
подава	всяка	година	към	

РЗИ.	Надяваме	се	имен-
но	в	тази	посока	МЗ	да	
окаже	 въздействие	 вър-
ху	 самите	 директори	 да	
назначават	 парамедици	
или	поне	да	ги	взимат	на	
стажове,	 ако	 преценят,	
че	 тези	 хора	 са	 доста-
тъчно	 добри	 за	 екипи-
те,	 да	 могат	 да	 бъдат	
включени	и	така	ще	има	
повече	работещи	специа-
листи,	които	да	помагат.
 - Докъде стигнахте в 
стъпките за регулиране 
на професията?
	 -	 Подали	 сме	 проект	
на	Наредба	за	определя-
не	 на	 професионалните	
дейности,	 които	 параме-
диците	от	отделните	сте-
пени	 могат	 да	 извърш-
ват,	но	на	ниво	експерт-
ни	 срещи	 в	 МЗ	 бяхме	
информирани,	 че	 докато	
не	се	регулира	образова-
нието	 на	 парамедиците,	
няма	да	отворят	свобод-
но	 вратата	 по	 регули-
ране	 на	 професията,	 в	
което	има	резон.	Така	че	
ние	 работим	 в	 момента	
по	 процеса	 на	 промяна	
на	 държавния	 образова-
телен	стандарт	и	с	опци-
ята	 за	 преминаване	 към	
висшето	образование	на	
четвъртата	степен.
 - Това ли  най-спеш-
ната и най-важна зада-
ча?
	 -	Да,	и	се	надявам	с	
малко	 по-бързи	 темпове	
да	 я	 свършим,	 за	 съжа-
ление,	 много	 се	 бавят	
нещата	във	времето.
 - Докъде стигна 
предложението за до-
оборудване на линейки-
те с пособия за вдигане 
и носене?
	 От	 МЗ	 нямаме	 отго-
вор	 по	 тази	 тема,	 но	
това	 е	 въпрос	 и	 на	 же-
лание	 от	 страна	 на	 съ-
ответните	 ЦСМП,	 които	
все	 пак	 са	 самостоятел-
ни	 звена	 и	 сами	 могат	
да	заявят	нуждата	от	до-
пълнително	 оборудване	
към	 Министерството.	 С	
нас	се	свързаха	и	пред-
ставители	на	благотвори-
телни	организации,	които	
желаят	 да	 дарят	 такова	
оборудване	 на	 ЦСМП	 в	
отделни	 региони,	 а	 впо-
следствие	 тази	 инициа-
тива	 да	 премине	 и	 на	
национално	ниво.

Вече имаме алãоритъм какво може äа прави парамеäикът в Спешíата помощ

	 Само	 един	 е	 кандида-
тът	 за	 управител	 на	 Дет-
ската	 специализирана	
болница	 за	 продължител-
но	 лечение	 и	 рехабили-
тация	 на	 белодробни	 бо-
лести	 „Царица	 Йоанна“	 в	
Трявна.	Това	става	ясно	от	
междинните	 резултати	 от	
конкурса,	 публикувани	 на	
уебстраницата	 на	 Минис-
терството	 на	 здравеопаз-
ването.
	 За	 позицията	 е	 кан-
дидатствал	 Георги	 Спасов	
Илиев,	който	е	одобрен	по	
документи,	 а	 след	 втория	
етап	 от	 конкурса	 –	 пред-
ставяне	 на	 концепция	 за	
развитие	 на	 болницата,	 е	
достигнал	и	до	последния,	
трети	етап	–	събеседване	с	
комисия.
	 Конкурсът	 за	 управи-
тел	 на	 лечебното	 заведе-
ние	 бе	 обявен	 на	 12	 яну-
ари,	 заедно	 с	 конкурсите	
за	 управители	на	още	пет	
специализирани	болници.
	 Ако	 бъде	 избран,	 се	
очаква	Георги	Илиев	да	ог-
лави	 лечебното	 заведение	
за	тригодишен	период.

	 Увеличение	 на	 сред-
ствата	 за	 поставяне	 на	
ваксини	 от	 националните	
програми	 искат	 джипита-
та
Увеличение	 на	 средства-
та	за	поставяне	на	вакси-
ни	 от	 националните	 про-
грами	искат	джипитата
	 Увеличение	 на	 сред-
ствата,	 заплащани	 на	
общопрак тикуващите	
лекари	 за	 поставяне	 на	
ваксина	 по	 национални	
програми,	искат	от	Нацио-
налното	сдружение	на	об-
щопрактикуващите	 лекари	
в	България	(НСОПЛБ).
	 Писмо	 с	 искането	 е	
изпратено	 от	 Сдружение-
то	 до	 ръководния	 екип	 в	
Министерството	 на	 здра-
веопазването	 (МЗ),	 Коми-
сията	 по	 здравеопазване	
в	Народното	събрание,	уп-
равителя	на	Националната	
здравноосигурителна	 каса	
(НЗОК)	 и	 главния	 държа-
вен	здравен	инспектор.
	 В	 писмото	 си	 от	
НСОПЛБ	 посочват,	 че	
стойността	от	4	лв.	за	по-
ставяне	 на	 ваксина	 е	 оп-

ределена	преди	повече	от	
10	 години	 и	 досега	 не	 е	
променяна	 въпреки	 мно-
гократното	 настояване	 на	
лекарите.
	 „Националните	 програ-
ми	 за	 ваксинопрофилак-
тика	 на	 различни	 заболя-
вания	 чрез	 прилагане	 на	
препоръчителни	 ваксини	
са	 установен	 и	 подходящ	
начин	 за	 превенция	 и	 по-
добряване	 на	 обществе-
ното	 здраве	 в	 България.	
Те	 са	 с	различна	 давност	
(някои	 стартираха	 преди	
повече	от	10	 години),	как-
то	и	различна	успеваемост	
в	 постигането	 на	 жела-
ния	ваксинационен	обхват,	
причините	 за	 което	 са	
многофакторни.

	 Но	една	от	тях,	която	е	
важна	за	нас	като	основ-
ни	 изпълнители	 на	 про-
грамите,	 е	 заплащането	
на	 поставяне	 на	 ваксина	
по	 национални	 програми,	
чиято	 стойност	 в	 размер	
на	4.00	лв.	(четири	лева)	и	
въпреки	многократното	ни	
настояване	не	е	променя-
но	 през	 посочения	 дълъг	
срок“,	 отбелязват	 джипи-
тата	в	писмото	си.
	 „Това	 е	 нашето	 ос-
нование	 за	 пореден	 път	
да	 поискаме	 промяна	 в	
заплащането,	 което	 полу-
чава	 общопрактикуващи-
ят	 лекар	 за	 прилагане	 на	
ваксина	 по	 Национални	
програми.	 Настояваме	 то	
да	бъде	еднакво	с	опреде-
леното	в	НРД	за	поставя-
не	 на	 задължителни	 вак-
сини	 и	 да	 се	 актуализира	
ежегодно	 при	 промяна	 в	
стойността	 по	 НРД“,	 каз-
ват	 от	 НСОПЛБ	 и	 изра-
зяват	 надежда	 предложе-
нието	 им	 да	 бъде	 прието	
и	 необходимите	 корекции	
да	се	въведат	в	най-кратък	
срок.

	 Детската	 болница	 „Кириаку“	
в	 Атина	 обяви,	 че	 прекратява	
плановите	 хирургични	 операции	
от	12-ти	февруари	поради	крити-
чен	 недостиг	 на	 персонал.	 Опе-
рациите	 ще	 се	 извършват	 само	
за	 „критични	 спешни	 случаи,	
поради	 липса	 на	 персонал,	 по-
специално	 на	 лекари,	 анестези-
олози,	както	и	на	специализиран	
персонал	за	хирургична	помощ“,	
се	казва	в	официално	изявление	
на	Хирургичния	блок	на	болница-
та,	цитирано	от	еKathimerini.com.
	 „Детската	 болница	 „Кириаку“	
се	 редува	 на	 смени	 с	 детската	
болница	 „Агия	 София“	 на	 всеки	
15	дни	в	месеца.	Има	много	 го-
лям	 брой	 случаи,	 при	 които	 се	
налага	операция,	операционните	
зали	 работя	 на	 непрекъснат	 режим,	 но	
проблемът	се	появи	преди	известно	вре-
ме	 и	 се	 дължи	 изцяло	 на	 недостига	 на	
персонал“,	се	казва	още	в	изявлението.
	 Проблемът	 съществува	 от	 няколко	
месеца	и	властите	са	били	сигнализира-
ни,	уверяват	от	болницата.
	 „Програмата	за	планиране	на	опера-
ции	е	в	застой,	като	хирургичните	клини-
ки	вече	не	могат	да	предоставят	своите	
услуги,	нито	да	изпълняват	преподавател-
ската	си	работа,	тъй	като	само	2	от	10-те	
операционни	зали	на	болницата	работят“,	

допълват	от	болницата.
	 Неотдавнашното	 пенсиониране	 на	
двама	 лекари	 допълнително	 постави	 на	
изпитание	 останалия	 медицински	 пер-
сонал,	 който	 беше	 принуден	 да	 работи	
непрекъснато	 в	 продължение	 на	 дълго	
време.
	 Въпреки	 призивите	 на	 хирурзите	 за	
назначаване	 на	 допълнителен	 персонал,	
не	са	предприети	никакви	действия	нито	
от	 администрацията	 на	 болницата,	 нито	
от	 здравните	 власти,	 които	 управляват	
1-ви	здравен	регион	на	Атина,	става	ясно	
още	от	изявлението.

Еäиíñтвеíият каíäиäат 
за управител íа äетñката 
áелоäроáíа áолíица в 
Трявíа íа фиíал в коíкурñа

Увеличеíие íа ñреäñтвата за поñтавяíе íа вакñиíи 
от íациоíалíите проãрами иñкат äжипитата

Голяма äетñка áолíица в Атиíа ñпира плаíовите 
операции зараäи íеäоñтиã íа перñоíал
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ХРИСТИЯНИ

ПРАВОСЛАВЕН КАЛЕНДАР 
15 – 22 февруари  

  
15 ч Св. ап. Онисим. Преп. Евсевий Сирий-
ски
16 п Св. мчци Памфил и Порфирий. Св. Фла-
виан, патриарх Константинополски
17 с Св. вмчк Теодор Тирон. Преп. Роман 
Търновски
18 н † Неделя 17 след Петдесетница – на Ха-
нанейката. Св. Лъв, папа Римски. Св. Агапит, 
еп. Синадски. Гл. 4, утр. ев. 4, ап. 2 Кор. 6:16 
- 7:1 (с. 185), лит. ев. Мт 15:21-28 (с.101)
19 п Св. ап. Архип, Филимон и мчца и равно-
ап. Апфия. Преп. Доситей
20 в Св. Лъв, еп. Катански. Св. Агатон, папа 
Римски. Св. свщмчк Садок, еп. Персийски и 
128 мъченици с него. Преп. Плотин
21 с Преп. Тимотей. Св. Евстатий, архиеп. 
Антиохийски
22 ч Намиране честните мощи на св. мчци в 
Евгения

ДиМитрина ветова

Научноизследовател-
ският	 проект	 "Богомил-
ството	 в	 историята	 и	 в	
наши	дни"	 е	изключител-
но	 постижение,	 защото	
той	 е	 съвместна	 "рожба"	
не	 само	 на	 колегите	 от	
Софийския	 университет,	
които	 през	 всички	 тези	
години	 подкрепят	 рабо-
тата	 на	 Центъра	 за	 из-
следване	 на	 религиите	
в	СУ,	 създаден	 преди	 15	
години,	 каза	 заместник-
ректорът	 на	 Софийския	
университет	 проф.	 д-р	
Мадлен	Данова.

Вярвам,	 че	 това	 е	
една	 тема,	 която	 ще	 по-
каже,	 че	 богомилството	

не	е	само	част	от	истори-
ята	 на	 България,	 или	 на	
Балканския	 полуостров,	
и	не	е	нещо,	което	оста-
ва	 регионално	 и	 остава	
в	 пределите	 на	 една	 ис-
ториография,	 и	 на	 една	
група	 учени,	 които	 да	 го	
изследват.	 Вярвам	 също,	
че	 този	 проект	 ще	 даде	
възможност	 и	 на	 много	
млади	 учени	 да	 "тръгнат	
по	 тази	 пътека",	 заяви	
заместник-ректорът	 на	
Софийския	университет.

Проф.	д-р	Симеон	Ев-
статиев,	 ръководител	 на	
Центъра	 за	 изследване	
на	 религии	 в	 СУ,	 каза,	
че	 проектът	 е	 част	 от	
изпълнението	 на	 миси-
ята,	 която	 преди	 15	 го-

дини	 е	 заложена,	 пра-
вейки	 този	 център,	 да	
работим	заедно	с	колеги	
от	 различни	 факултети,	
от	различни	научни	орга-
низации	 и	 университети,	
и	 от	 различни	 страни.	
Като	 арабист	 и	 историк	
на	 исляма,	 съм	 щастлив	
да	 открия	 това	 събитие,	
защото	 всички	 знаем,	
че	 темата	 за	 богомили-
те	 е	 свързана	 с	 едно	
движение,	 определяно	
като	 християнска	 ерес,	
и	то	пряко	или	косвено	е	
свързано,	 и	 с	 историята	
на	 исляма,	 включително	
и	на	Балканите.	Проектът	
включва	 изследователи	
от	 три	 държави	 -	 Бълга-
рия,	 Полша	 и	 Германия,	

но	 и	 пет	 институции,	 от-
беляза	проф.	Евстатиев.

Целта	 на	 проекта	 е	
да	подложи	на	всестран-
но	и	интердисциплинарно	
изследване	 богомилство-
то,	 като	 важен	 духовен	
и	 социален	 феномен,	 с	
нееднозначна	 роля	 за	
българската	 история	 в	
миналото,	 и	 даващ	 за-
явка	 за	 възраждане	 в	
настоящето,	 каза	 ръко-
водителят	 на	 проекта	
проф.	 д-р	 Иван	 Христов.
Той	обясни,	че	проектът	е	
интердисциплинарен	 и	 в	
него	има	специалисти	от	
областта	на	християнска-
та	 апологетика,	 църков-
ната	 история,	 социоло-
гията,	 християнската	 фи-

лософия,	 византологията,	
класическата	 филология,	
древните	 източни	 езици	
и	култури,	ислямистиката,	
арабистиката,	 старобъл-
гаристиката	 и	 слависти-
ката.	В	проекта	 участват	
учени	от	Софийския	 уни-
верситет,	от	Института	за	
исторически	изследвания	
при	 БАН,	 от	 Нов	 бъл-
гарски	 университет,	 като	
от	Германия	и	от	Полша.	
Участва	и	проф.	д-р	Мар-
тин	Илерт	от	Университе-
та	"Мартин	Лутер"	в	Хале-
Витенберг.	

По	 проекта	 ще	 бъде	
създаден	 и	 специализи-
ран	сайт	за	богомилство-
то	 и	 за	 другите	 дуалис-
тични	ереси.		

Межäуíароäеí ñемиíар „Боãомилñтвото íа Изток и Запаä" ñе провеäе в София

	 Стартов	 междунаро-
ден	 семинар	 „Богомил-
ството	на	Изток	и	Запад“	
се	проведе	на	13	февруа-
ри	в	Конферентната	зала	
в	 Ректората	 на	 Софий-
ския	университет.	
	 С	 него	 официално	 се	
откриха	 дейностите	 по	
научноизследователския	
проект	 „Богомилството	 в	
историята	и	в	наши	дни“,	
разработен	 от	 екип	 към	
Центъра	 за	 изследване	
на	 религиите	 в	 Софий-
ския	университет.
	 Ръководител	 на	 про-
екта	 е	 проф.	 Иван	 Хри-
стов,	 а	 продължителнос-
тта	 му	 е	 3	 години.	 Той	
се	финансира	по	конкурс	
за	фундаментални	научни	
изследвания	от	фонд	"На-
учни	 изследвания"	 към	
Министерството	на	обра-
зованието	 и	 науката	 на	
Република	България.
	 	В	рамките	на	първия	
семинарен	 ден	 публична	

лекция	на	тема:	 "Дискур-
си	 за	 богомилството	 в	
Западна	 Европа"	 изнесе	
проф.	 д-р	 Мартин	 Илерт	
от	 университет	 "Мартин	
Лутер",	Хале-Витенберг.	В	
програмата	 първия	 ден	
са	 включени	 и	 следни-
те	 теми:	 "Богословско-
апологетически	 аспекти	
на	 изучаването	 на	 бого-
милството"	 на	 проф.	 д-р	
Димо	 Пенков,	 Софийски	
университет	"Св.	Климент	
Охридски",	"Проблемът	за	
анализа	 и	 систематиза-
цията	на	корпуса	от	дан-
ни	 за	 богомилите	 и	 др.	
дуалистични	 ереси"	 на	
гл.	ас.	д-р	Щони	Кокудев	
(отец	 Сава),	 Софийски	
университет	"Св.	Климент	
Охридски",	 "Възраждане 
на богомилството в Бъл-
гария през XXI век – но-
вобогомилска апологе-
тика, "събори", публика-
ции и публични изяви в 
медиите" на д-р Стелиян 

Кунев (отец Стелиян), 
Сливенска митрополия, 
храм "Света Богороди-
ца" - Бургас,	 "Среднове-
ковни	български	източни-

ци	 за	 богомилството"	 на	
проф.	 дин	 Иван	 Биляр-
ски,	 Институт	 за	 истори-
чески	изследвания	-	БАН,	
"Богомилството	в	църков-

ната	 историография"	 на	
гл.	 ас.	 д-р	 Иван	 Йовчев,	
Софийски	 университет	
"Св.	Климент	Охридски"	и	
други.

	 "Богомислството	 се	
възражда	 и	 е	 предизви-
кателство	 за	 християн-
ската	 духовност.	 То	 има	
нужда	 от	 сериозно	 изу-
чаване",	каза	проф.	Иван	
Христов.	 Проектът,	 кой-
то	 той	 ръководи,	 има	 за	
цел	 да	 даде	 отговори,	
какво	 представлява	 бо-
гомилството	 и	 какво	 е	
влиянието	 му	 на	 запад.	
През	 последните	 годи-
ни	 у	 нас	 се	 наблюдава	
едно	 възраждане	 на	 бо-
гомилството.	 "Трябва	 да	
обясним	 за	 какво	 става	
въпрос,	 защото	 то	 има	
връзка	 с	 богомилството,	
но	 не	 е	 негово	 копие.	 В	
него	има	бизнес	елемен-
ти	и	заявки,	 които	могат	
да	 се	 окажат	 тревожни.	
Правят	се	първи	опити	за	
създаване	 на	 изолирани	
общини	 и	 култ	 към	 во-
дача",	 поясни	 процесите,	
които	 текат	 проф.	 Хри-
стов.	 Според	 него	 те	 са	

все	още	на	повърхността,	
но	 трябва	 да	 се	 проучат	
добре,	за	да	се	не	стигне	
до	сформиране	на	секта.
	 В	рамките	на	проекта	
ще	 бъдат	 издадени	 три	
научни	 труда	 и	 ще	 бъде	
създаден	 сайт	 за	 свобо-
ден	 достъп	 от	 страна	 на	
широката	 публика,	 която	
има	интерес	 към	 темата,	
но	 няма	 нужните	 позна-
ния.	 Ще	 бъдат	 проучени	
и	документи,	които	не	са	
били	 изучавани	 до	 този	
момент.
	 Двудневният	семинар,	
който	се	проведе	на	13	и	
14	февруари	в	София,	ще	
продължи	на	16	февруари	
в	Пловдив.
	 "Павликянство	и	бого-
милство	 по	 българските	
земи	 през	 Средновеко-
вието"	 е	 темата	 на	 съв-
местния	 семинар	 на	 СУ	
"Св.	Кримент	Охридски"	и	
Пловдивския	университет	
"Паисий	 Хиляндарски",	

Научеí проект ще проучва áоãомилñтвото 
и възражäаíето му äíеñ по íашите земи

Проф. Маäлеí Даíова: Темата за áоãомилñтвото íе е 
ñамо чаñт от иñторията íа Бълãария и íа Балкаíите

	 С	 благословението	
на	 Негово	 Светейшество	
Софийския	 митрополит	 и	
Български	 патриарх	 Нео-
фит	 на	 17	 февруари	 Со-
фийска	 света	 митрополия	
–	Архиерейско	наместниче-
ство	 в	 Кюстендил,	 Общи-
на	Кюстендил,	Регионална	
библиотека	 „Емануил	 По-
пдимитров“	 и	 Регионален	
исторически	 музей	 „Акад.	
Йордан	 Иванов“	 органи-
зират	 отбелязване	 на	 140	
години	 от	 кончината	 на	
блаженопочиналия	 митро-
полит	 Иларион	 Ловчански	
и	Кюстендилски.
	 По	 повод	 годишнината	
в	 храма	 „Успение	 Богоро-

дично“	в	Кюстендил	ще	бъ-
дат	отслужени	Заупокойна	
света	 Литургия,	 панихида	
и	 ще	 се	 състои	 поклоне-
ние	 на	 гроба	 на	 първия	
Български	екзарх.
	 Във	 Възрожденското	
училище	в	града	ще	бъдат	
представени	документална	
изложба,	 доклад	 и	 пуб-
лична	 лекция	 за	 живота	
и	 делото	 на	 митрополит	
Иларион	 в	 качеството	 му	
на	 духовен	 водач	 в	 Кюс-
тендил.
	 По	 повод	 140	 г.	 от	
от	 кончината	 на	 Негово	
Високопреосвещенство	
митрополит	 Иларион	 Лов-
чански	 и	 Кюстендилски	 в	

експозиционната	поредица	
„Книжовен	 калейдоскоп“	
на	Национална	библиотека	
„Св.	 св.	 Кирил	 и	 Мето-
дий“,	 разположена	 в	 зала	
„История	 на	 книгата“,	 ще	
бъдат	 представени	 ориги-
нални	документи	от	личния	
му	 архивен	 фонд,	 които	
могат	да	бъдат	разгледани	
от	 посетителите	от	 2	фев-
руари	до	1	март	2024	г.
	 За	 Ловчанския	 и	 Кюс-
тендилски	 митрополит	
Иларион,	 възрожденски	
архиерей,	 участник	в	бор-
бата	 за	 самостоятелна	
българска	 църква	 в	 Ос-
манската	 империя	 -	 на 
страница 6   

Тържеñтвеíо отáелязваíе íа 140 ãоäиíи от коíчиíата 
íа митрополит Илариоí Ловчаíñки и Кюñтеíäилñки



15 февруари 2024 г.6

Д-р ЙорДан МинЧев

Иларион	 е	 роден	
през	 1799	 г.	 в	 махала	
Горни	 Чукани,	 близо	 до	
град	 Елена,	 със	 свет-
ско	 име	 Иван	 Иванов.	
Получава	 първоначално	
образование	 в	 родното	
си	селище	при	учителите	
Дойно	 Граматик	 и	Нико-
ла	Михалев,	а	след	това	
в	 близкия	 Къпиновски	
манастир	 „Св.	 Никола“,	
където	 е	 постъпил	 по-
слушник,	 едва	 на	 11-го-
дишна	възраст.
След	като	усвоява	че-

тмо	и	писмо	в	Еленското	
килийно	училище	и	в	Хи-
лендарския	 метох	 „Въ-
ведение	 Богородично“,	
той	отива	в	близкия	Къ-
пиновски	 манастир	 „Св.	
Николай	 Чудотворец“	 и	
след	 определения	 срок	
на	послушание,	известен	
като	 Йоан	 четец,	 се	 за-
монашва	 под	 духовното	
име	 Иларион.	 Изявява	
се	 като	 добросъвестен	
летописец,	 автор	 на	 ня-
колко	 запазени	бележки	
в	Поменика	на	манасти-
ра.	 Той	 оставя	 света	 и	
се	 отрича	 от	 него,	 като	
приема	за	 свой	духовен	
наставник	 и	 отец	 игуме-
на	на	манастира	–	архи-
мандрит	Нефталим.
Манастирското	 му	

ежедневие	 преминава	 в	
непрекъснато	 бдение	 и	
молитва,	в	четене	на	Св.	
Писание	 и	 усилен	физи-
чески	 труд.	 Постепенно	
укрепва	 и	 в	 християн-
ските	 добродетели,	 дос-
тигайки	 до	 определена	
степен	в	прилагането	на	
самодисциплина	в	духов-

ния	си	живот.
През	 1826	 г.	 напус-

ка	 монашеското	 брат-
ство	 на	 манастира	 и	 е	
призован	 на	 обществе-
на	 служба	 в	 Търновска-
та	 митрополия.	 Завръ-
ща	 се	 назад	 в	 света	 и	

не	 успява	 да	 достигне	
до	 дълбоки	 аскетически	
подвизи.	В	продължение	
на	 двадесет	 и	 пет	 годи-
ни	 е	 служител	 при	 пет	
Търновски	 митрополити	
и	постепенно	израства	в	
духовния	чин.	Иларион	е	

хиротонисан	през	месец	
юни	1850	г.	в	арбанашкия	
храм	 „Св.	 Димитър“	 за	
Аксиополски	 епископ	 и	
става	викарий	на	митро-
полит	Неофит	Византиос.
През	 1852	 г.	 послед-

ният	 му	 поверил	 упра-
влението	на	Ловчанската	
епископия.	 Населението	
първоначално	 го	 приело	
добре,	защото	той	е	пър-
вият	 български	 епископ,	
но	 по-късно	 нещата	 не	
получили	 благоприятно	
развитие.	 В	 качеството	
си	 на	 подчинен	 епископ	
на	Търновската	митропо-
литска	 катедра	 Иларион	
Ловчански	често	посеща-
вал	митрополитския	цен-
тър,	дори	бил	и	епитроп	
на	Къпиновската	обител.	
След	 отстраняването	 на	
митрополит	Неофит	Ила-
рион	 Ловчански	 станал	
временен	викарий	на	ця-
лата	 обширна	Търновска	
епархия	 до	 идването	 на	
новия	 митрополит	 през	
август	1858	г.,	последният	
гръцки	владика	Григорий.
Епископ	 Иларион	

Ловчански	 проявил	 ко-
лебание	 по	 време	 на	
Великденската	 акция	
от	 3	 април	 1860	 г.	 и	 не	
откликнал	 на	 народно-
то	 желание	 за	 скъсва-
не	 с	 Великата	 църква.	
Така	 започнал	 дълбок	
конфликт	 между	 него	 и	
пасомите	му,	който	траял	
години.	Едва	през	1868	г.,	
когато	 на	 всички	 става	
ясно,	 че	 турското	 пра-
вителство	 действа	 за	
уреждането	 на	 българ-
ския	 църковен	 въпрос,	
Иларион	 по	 покана	 на	
цариградските	 дейци	

отпътувал	 за	 Цариград,	
където	 се	 присъединил	
към	 останалите	 българ-
ски	 владици	 –	 Иларион	
Макариополски,	 Паисий	
и	 Панарет	 Пловдивски,	
Антим	Видински	и	Доро-
тей	Софийски.
За	 председател	 на	

временен	 Св.	 Синод	 и	
Екзархийски	 съвет	 бил	
избран	 най-старшият	 по	
епископско	 ръкоположе-
ние	 –	 епископ	 Иларион	
Ловчански,	 наричан	 от	
съвременниците	си	„дядо	
Лофчу“.	 Първият	 църков-
но-народен	 събор	 засе-
давал	 в	 Цариград	 от	 23	
февруари	до	24	юли	1871	
г.,	 като	 негов	 председа-
тел	 отново	 бил	 епископ	
Иларион	 Ловчански.	 На	
проведения	избор	за	ек-
зарх	на	12	февруари	1872	
г.	с	един	глас	повече	пе-
чели	Иларион	Ловчански.	
Под	 външен	 натиск	 оба-

че	 си	 подава	 оставката,	
като	 се	мотивирал,	 че	 е	
стар	и	няма	да	може	да	
се	 справи	 с	 тежките	 и	
отговорни	 задачи.	 На	 3	
юли	 1872	 г.	 е	 избран	 за	
първи	 и	 последен	 Кюс-
тендилски	митрополит.

Иларион	 спасява	
Кюстендил	 от	 кръвопро-
лития	 на	 два	 пъти	 след	
Разловското	въстание	от	
1876	 г.	 и	 по	 време	 на	
Руско-турската	освободи-
телна	 война.	 Участва	 в	
работата	 на	 Учредител-
ното	събрание	в	Търново	
като	 депутат	 и	 в	 под-
готовката	 и	 провежда-

нето	 на	 Кресненско-Раз-
ложкото	 въстание	 като	
председател	 на	 местния	
комитет	„Единство“.

Почива	 на	 31	 януари	
1884	 г.	 и	 е	 положен	 в	
притвора	на	катедралата	
„Успение	 Богородично“	 в	
Кюстендил.

Първият	Св.	Синод	на	
Българската	 екзархия	 от	
1871	г.	в	Цариград.	Архие-
реите	(от	ляво	на	дясно):	
епископ	 Иларион	 Мака-
риополски,	 митрополит	
Панарет	 Пловдивски,	
митрополит	Антим	Видин-
ски	 и	 епископ	 Иларион	
Ловчански

Илариоí Ловчаíñки - áълãарñки äуховíик и учаñтíик в áорáите 
за ñамоñтоятелíа áълãарñка църква в Оñмаíñката империя

Първият Св. Синод на Българската екзархия от 1871 г. в Цариград. Архиереите (от ляво 
надясно): епископ Иларион Макариополски, митрополит Панарет Пловдивски, митрополит 

Антим Видински и епископ Иларион Ловчански

Печат на митрополит Иларион

  Храмът,	 който	 бъл-
гарската	 църковна	 об-
щина	 „Св.	 Иван	 Рилски“	
в	 Лисабон,	 Португалия,	
използва	 за	 свои	 бого-
служебни	 нужди	 от	 два-
надесет	 години,	 ще	 бъде	
затворен	 за	 ремонт.	 За	
това	 са	 се	 договорили	
Западно-	 и	 Средноевро-
пейският	 митрополит	 Ан-
тоний	 и	 представителят	
на	 Римокатолическата	
църква,	 който	 отговаря	
за	 храма.	 Църквата	 „Св.	
Богородица	 от	 Кабо“	
беше	 предоставена	 на	
Българската	църковна	об-
щина	през	 2012	 г.	 и	 вед-
нага	след	това	там	беше	
направен	 сериозен	 ре-
монт,	за	да	се	преустрои	
храмът	 според	 изисква-
нията	 на	 православното	
богослужение	
	 	 	 	 През	 последните	 го-
дини	 обаче	 българските	
богомолци,	 които	 посе-
щават	храма,	все	повече	
намаляват.	 След	 замина-
ването	 за	 България	 на	
дългогодишния	 свещеник	
на	общината	о.	Гоце	Хри-
стов,	 обгрижването	 ѝ се	
поема	от	 о.	Захарий	Бо-
зов.
	 По	 ред	 причини	 ин-
тензивността	 на	 бого-
служебния	 живот	 в	 общ-
ността	 намалява.	 Част	
от	 българите	 се	 връщат	
в	 родината,	 свещеникът	

по-рядко	 извършва	 бо-
гослужения	 и	 общността	
постепенно	 се	 разпада.	
Църковните	власти	на	Ри-
мокатолическата	 църква	
забелязват	 това	 и	 пред-
лагат	 да	 отстъпят	 храма	
на	други	православни	об-
щини,	които	търсят	място	
за	 техните	 богослужебни	
нужди.	След	преговори	с	
митр.	Антоний	се	постига	
споразумение	 договорът	
с	 Българската	 църковна	
община	 „Св.	 Иван	 Рил-
ски“	 да	 бъде	 удължен,	
като	 междувременно	
местните	 власти	 се	 ан-

гажират	 да	 направят	
ремонт	 на	 храма,	 който	
е	 пострадал	 от	 влага	 и	
други	 неблагоприятни	 ус-
ловия	 в	 региона.	 След	
година	 договорът	 ще	
бъде	преразгледан	и	ако	
Българската	църковна	об-
щина	 не	 възстанови	 ак-
тивния	 си	 богослужебен	
живот,	 ще	 бъда	 закрита,	
а	храмът	предоставен	на	
други.
	 Митр.	Антоний	обясни	
за	 Двери,	 че	 църковни-
те	 общини	 в	 Западно-	 и	
Средноевропейската	
епархия	 разчитат	 на	 ак-

тивността	на	своите	чле-
нове.	 Ако	 се	 създаде	 и	
оформи	 жива,	 устойчива	
общност,	 в	 която	 хора-
та	 копнеят	 за	 духовен	
живот,	митрополитът	оси-
гурява	 свещенослужител,	
който	 да	 поеме	 духовно-
то	 ѝ	 обгрижване.	 Зато-
ва	всяка	такава	общност	
започва	 като	 мисия	 и,	
ако	 след	 време	 се	 уста-
нови,	 че	 общността	 има	
потенциал	 и	 сили	 да	 се	
развива,	 се	 регистрира	
като	 община.	 В	 исто-
рията	 на	 епархията	 от	
последните	 години	 има	

такива	 случаи,	 когато	
първоначалният	 ентусиа-
зъм	 постепенно	 затихва	
и	 мисията	 не	 успява	 да	
прерасне	 в	 пълноценна	
община,	 разказва	 митр.	
Антоний.	 Изграждането	
на	църковна	общност	из-
исква	 усилия	 както	 от	
страна	на	миряните,	кои-
то	сформират	общността,	
така	и	от	страна	на	све-
щеника.	 Служението	 на	
духовниците	в	Западно-	и	

Средноевропейска	 епар-
хия	е	много	по-сложно	от	
това	в	родината,	подчер-
тава	 архиереят.	 Свеще-
нослужителите	 тук	 през	
седмицата	 работят,	 а	 в	
почивните	си	дни	служат	
в	 църквата.	 Има	 случаи,	
при	които	свещеникът	не	
успява	 да	 прецени	 сили-
те	си	и	те	не	му	достигат,	
за	 да	 поддържа	 духа	 и	
активността	на	общината.
	 Митр.	Антоний	обясни,	

че	той	прави	всичко	въз-
можно	да	не	се	стигне	до	
закриването	 на	 Българ-
ската	 църковна	 община	
„Св.	 Иван	 Рилски“	 в	 Ли-
сабон,	 но	 ако	 няма	 бо-
гомолци,	 ако	 няма	 жива	
общност,	 която	 иска	 да	
води	 духовен	 живот	 под	
ръководството	 на	 свеще-
нослужител,	 съвсем	 реа-
листично	 е	 общината	 да	
прекрати	съществуването	
си.

Бълãарñката църковíа оáщиíа в Лиñаáоí 
„Св. Иваí Рилñки" е изправеíа преä труäíоñти

 Българският православен параклис „Св. Иван Рилски Чудотворец” е осветен на 3 март 
2001 година от Негово високопреосвещенство Западно- и Средноевропейския митрополит 
Симеон. На 25 декември 2001 година е проведено учредително събрание за създаване на 
източноправославна църковна община в Португалия, на което е одобрен нейният устав. 
Свещеник в храма е Захарий Бозов, пише в официалната интернет страница на Изпълни-
телната агенция за българите в чужбина.
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Всички права запазени. Позоваването на “100 вести” е задължително!

Всекидневник за общините Габрово, Севлиево, Трявна, Дряново

Издание на ИК “Колонел” ООД, първият брой на “100 вести” излиза на 7.01.1992 г.

иМоти проДава
апартаМент Срещу КАТ 
продава тел. 0885/366-
698. [5, 3]
Спешно проДаваМ 2 
къщи в 1 двор + плевня в 
кв. Етъра – 0896/236-877 
[3, 3]
Двуетажна къща в с. 
Добромирка - 19 000 лв - 
0885/168-782 [5, 1]
виЛа в село Ангелов - 40 
000 лв - 0885/168-782 [5, 
1]
виЛа в с. Ангелов - 57 
000 лв - 0885/168-782 [5, 
1]
етаж от къща в гр. Дря-
ново - 25 000 евро - 
0884/796-221 [5, 1]
къща в с. Дамяново - 26 
000 лева - 0884/864-445 
[5, 1]

иМоти купува
пЛевня иЛи къща, стара 
- за материалите, купува 
0895/752-838
Стари СграДи за мате-
риалите, купува 0896/183-
637
евтина къща, може и 
полусъборена, се купува на 
тел. 0895/752-838.

иМоти Дава поД наеМ
квартира Срещу помощ-
ница в домакинството - 
0899/439-467.
нощувки - 0899/439-467
Стая - 0899/439-467.
кафене пицария в цен-
търа на Севлиево дава под 
наем - 0887/671-848 [30, 
5]

ЗеМи
парцеЛ 2.6 дка, в регу-
лация, с. Косарка продава 
0876/597-255 [6, 3]

нощувки
нощувки - тел.0888/254-
625.
нощувки, център + пар-
комясто - 0894/097-285.

автоМобиЛи проДава
опеЛ Зафира, газ/
бензин, всичко плате-
но, за 3500 лв. прода-
ва 0894/52-52-58  

автоМобиЛи поД наеМ
„VAIKAR RENTACAR“ 
отдава автомобили под 
наем - 0999/009-008.

Скрап
коЛи, буСове, ками-
они за части и скрап 
- 0888/280-357
коЛи За скрап купува 
– 0877/738-156

пътна поМощ
ваЙкар роуД АСИСТЪНС 
- денонощна пътна помощ 
- 0999/009-008.

СтроитеЛСтво
кърти и пробива - 
0897/832-363.
реМонт иЛи изграждане 
на нов покрив, направа на 
подпорни стени и дренажи 
и други - 0896/183-637.
уСЛуги С мини и ком-
биниран багер, вишка - 
0897/42-93-74.
транСпортни уСЛуги 
със самосвал - 0895/051-
355
фирМа иЗгражДа, ре-
монтира или събаря - 
обезопасява всякакви по-
криви. Изгражда навеси, 

огради, подпорни стени, 
дренажи и други на най-
ниски цени и с високо 
качество. Тел. 0895/752-
838.
фирМа Събаря, почиства 
за сметка на материалите 
- тел. 0896/183-637.
фирМа иЗгражДа, ре-
монтира покриви, обшив-
ки, улуци, комини, сани-
ране и др. СМР. Работим 
по селата - 0888/020-187 
[22, 17]
бетони, покриви, из-
олации, вътрешни ре-
монти, мазилки, картони, 
септични ями, дренажи - 
0897/390-194 [22, 17]
ХиДроиЗоЛация на 
покриви, гаражи, плочи, 
саниране - вътрешно и 
външно - 0882/471-678 
[22, 17]
вътрешни реМонти, ма-
зилки, покривни ремонти 
и улуци, капаци и др. - 

0897/878-809 [22, 17]
реМонт на стари покри-
ви, хидроизолация, под-
мяна на улуци и варови 
мазилки - 0876/416-716. 
[17, 14]
груб Строеж, огради, 
подпорни стени. Ремонти 
- 0893/756-323. [22, 15]
вътрешни реМонти - 
0892/307-128, майстор 
Недко [22, 9]
реМонти – вътрешни и 
външни. Може и по се-
лата - тел. 0876/970-102 
[12, 3]

вътрешен реМонт
беЗпраХово цикЛене - 
0887/040-471.

иЗоЛации
аЛпиниСти, СкеЛе - 
0898/907-400.
аЛпиниСти - 0899/321-
190

бои, МаЗиЛки
шпакЛовка, боя, обръ-
щане врати и прозорци 
- тел. 0885/544-025 [11, 
10]

коМини
профеСионаЛно по-
чиСтване на комини - от-
горе и отдолу. ПО ВСЯКО 
ВРЕМЕ. Тел. 0897/704-502.

коМиночиСтач С опит. 
Чисти отгоре и отдолу. 
50 лв. Антони. 0894/52-
52-58.

коМиночиСтач по нова 
технология - 0896/658-
774, 0898/538-938
коМиночиСтач по ино-
вативна технология - сон-
да. Тел. 0896/658-774, 
0898/538-938 [20, 12]

реМонт на еЛектро-
уреДи
реМонт на д. електроуре-

ди - 0899/439-467.
еЛ. уреДи поправям - 
0894/220-509 [15, 13]

граДини,
баСеЙни

ЛанДшафтен ДиЗаЙн, 
оформление и изпълне-
ние на дворни места, 
озеленяване, водопадни 
и езерни форми, скал-
ни кътове, барбекюта - 
0888/942-335

почиСтване
почиСтване на апар-
таменти, къщи, мазета - 
0877/738-156

почиСтване на двор, 
изхвърляне на боклук, 
събаряне на покриви, 
пренасяне на багаж. Из-
купуване на желязо. Тел. 
0893/921-083. [17, 13]

уСЛуги
ряЗане ,  каСтрене 
на опасни дървета (АЛ-
ПИНИСТ) - телефон 
0884/942-942.

вик
Машинно отпушване, 
ВиК ремонти - 0887/680-
034.
вик реМонти и отпушва-
не на канали - 0894/220-
509 [15, 13]

щори

Eт „каСтеЛо“ - ЩОРИ 
- външни и вътрешни, 
ВРАТИ - блиндирани, 
входни, автоматич-
ни гаражни, РОЛЕТКИ 
- охранителни, ДО-
ГРАМА - алуминиева, 
PVC, БАРИЕРИ - авто-
матични - справки на 
тел. 066/87-04-89, 
0888/255-318

превоЗи
превоЗ С бус, самосвал - 
0877/738-156
транСпортни уСЛуги 

със самосвал - 0895/051-
355
транСпортни уСЛу-
ги със самосвал. Тел: 
0894/829-564 [10, 9]
транСпорт С бус, 80 ст. - 
0897/813-333 [20, 5]

биЛети, пътувания
автобуСни, СаМоЛетни 
БИЛЕТИ - 066/80-49-48, 
0887/83-61-73.

работа преДЛага
фирМа търСи мебели-
сти и работник разкрой - 
0888/699-399 [20, 14]
МебеЛна фирМа „Фо-
реста Мебел“ търси да на-
значи Мебелисти с опит. 

гр.Габрово 0886/332-968
птицекЛаница гепарД 
ООД търси да назначи 
мъже и жени за производ-
ствената си дейност. Тел. 
0885/713-813 [10, 9]
ЗавеДение търСи бар-
мани/ки. Справки на тел. 
0899/96-21-64. [12, 8]
ЗавеДение търСи по-
мощник/чка кухня. Справ-
ки на тел. 0899/96-21-64. 
[12, 8]
работа За ученици и сту-
денти - 0895/290-905 
фирМа търСи общи 

работници за производ-
ство на бетонови изделия 
- мъже. Справки на тел. 
0886/777-990. [22, 6]
работник куХня и сер-
витьор. Добро заплащане. 
- тел. 0899/440-639 [5, 3]
поДеМ габрово ЕООД 
търси ХИГИЕНИСТКА - тел. 
0884/854-354 [10, 3]
фаворит-96 търСи за 
Габрово и Ловеч: 1. Зида-
ро-кофражисти; 2. Армату-
ристи. Тел. 0888/213-968
пицария „теМпо“ търси 
чистачка - 0879/988-010

работа 
търСи
СпециаЛиСт човеш-
ки ресурси, ТРЗ и Личен 
състав с 25 години опит 
търси работа в офис/по-
часово или от вкъщи - тел. 
0886/581-047 [33, 5]
почиСтване на входове - 
0884/510-589

грижа Деца и
За въЗраСтни
гЛеДаМ въЗраСтни 
хора за доизглеждане - 
0892/063-787 [5, 3]

проДава Машини
вентиЛатор За димни га-
зове за пелетна камина 
тип FL150020Y-01, за 100 
лева продава 0887/611-
753 [30, 29]
реДуктор GGM -K8G200B 
80x80mm 6.3 оборота, 
нов, за 100 лева продава 
0887/611-753 [30, 29]
аСинХронен Мотор GGM 
-25W 1250rpm 80х80mm, 
ID K8IG25NC, цена - 100 
лева, продава 0887/611-
753 [30, 29]
Мотор реДуктор за 
пелетна камина, итали-
ански, 5.6 оборота, 47 

вата, продава за 100 лева 
0887/611-753 [30, 29]
Мотор-реДуктор, вътре-
шен, за пелетна горелка 
21K6GN-c, НОВ, за 150 
лева продава 0887/611-
753 [30, 29]
вентиЛатор За пелет-
на горелка - 120 лева, 
0887/611-753 [30, 29]
ДиСпЛеЙ За ками-
ни „Голдънфайър смарт“ 
- GF Touch - 200 лева, 
0887/611-753 [30, 29]
управЛение (пЛатка) 
за камини „Голдънфа-
йър смарт“ - 200 лева, 
0887/611-753 [30, 29]
Мотор  р еДук тор 
BH60ktYz-K8013 - нов, 90 
лева - 0887/611-753 [30, 
29]

проДава обЗавежДане
печка прити + помпа 
+захранващ източник + 
дървена ограда продава 
0886/803-066 [5, 1]

проДава раЗни
ДоМашни еЛектро-
уреДи и телевизори - 
0899/439-467
енергоСпеСтяващи 
отопЛитеЛни печки - 
тел. 0899/439-467

купува раЗни
Стара нафта се купува 
на тел. 0895/752-838.

СеЛСкоСтопанСки

оборСка тор - 4 лв./
чувала, с транспорт - 
0878/650-456 [22, 2]
оборСка тор продава 
0897/291-482 [33, 5]

Храна За животни
Сено Се продава на тел. 
0894/379-408. [5, 4]

отопЛение
наряЗани Дърва 
- метрови, в чували - 
0892/329-728.
Дърва в чували и раз-
палки. Безплатна достав-
ка. Тел. 0884/709-093.

нацепени Дърва, раз-
палки. Безплатен транс-
порт. Незабавна доставка. 
0895/252-686.
Дъбови За огрев - наце-
пени, разпалки, с безпла-
тен транспорт, се прода-
ват на тел. 0877/471-466.
Дърва За печки и ками-
ни за 140 лв. се продават 
на тел. 0876/583-472.
букови Дърва - наряза-
ни и нацепени, разпалки. 
Безплатен транспорт. Тел. 
0877/191-102.

Дърва За огрев - наряза-
ни и нацепени, се прода-
ват на тел. 0876/437-140.
наряЗани и нацепени 
дърва - бърза достав-
ка, се продават на тел. 
0877/108-825.
наряЗани и нацепени 
букови и дъбови дър-
ва се продават на тел. 
0876/839-779.
„Мг-ЛеС“ проДава дър-
ва за огрев - 0887/547-
499, 0878/513-655.
Дърва За огрев - 

066/823-712, 0887/620-
535, 0876/162-172.
СуХи и сурови, нацепени 
дърва продава, 140 лв. 
0895/752-838
нацепени, Сурови 
и сухи дърва 140 лв. - 
0896/183-637
раЗпаЛки проДава тел. 
0899/683-897. [33, 30]
раЗпаЛки. 0886/39-37-
26. [33, 15]
Дърва За огрев - метро-
ви, нарязани и в чували 
- 0877/69-04-78. [22, 13]

еротика
еротичен МаСаж - 0894/277-849. [21, 7]
53 г., 50 лв. - 1 ч., 100 лв. - цяла нощ - 0877/215-764 [

ЗапоЗнанСтва
паСивен - 0895/117-805 [24, 8]
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 продължава от страница 1
	 Отново	 сме	 на	 брега	
при	 Фронтера	 Коросал.	
От	 там	 се	 качваме	 на	
нашите	 микробуси	 и	 по-
тегляме	към	някакъв	рес-
торант,	 където	 ще	 обяд-
ваме.	 Както	 обикновено	
се	случва	в	подобни	слу-
чаи,	 към	 него	 се	 бяха	
насочили	 и	 други	 орга-
низирани	 групи	 (сигурен	
знак	 за	 икономическите	
интереси	 на	 екскурзово-
дите).	 Там,	 на	 една	 от	
стените	му,	беше	изрису-
вана	 карта	 на	 околност-
та,	 на	 която	 добре	 се	
виждаше	 почти	 пълната	
окръжност,	 която	 река	
Усумасинта	описва	около	
Яшчелан,	 а	 археологи-
ческият	 комплекс	 беше	
отбелязан	с	най-важните	
му	 забележителности	 –	
Игрището	за	пелота,	Ла-
биринта	и	Сграда	33.	
	 След	 това	 се	 от-
правяме	 към	 Бонам-
пак	 (Bonampak),	 втория	
обект,	който	трябваше	да	
посетим	този	ден.	Той	се	
намира	 на	 близо	 30	 км	
от	 Яшчелан,	 по-големия	
град,	от	който	в	повечето	
време	 е	 бил	 зависим.	
Но	 отиването	 до	 Бонам-
пак	 е	 свързано	 с	 някои	
условия.	 Неговата	 архе-
ологическата	зона	се	на-
мира	дълбоко	в	джунгла-
та	 Лакандон	 (Lacandon),	
която	 се	 простира	 на	
огромна	площ	в	щата	Чи-
апас.	Лакандоните,	мест-
ните	 индианци,	 потомци	
на	 маите,	 са	 си	 изво-
ювали	 привилегията	 на	
единствени	 господари	 в	
някои	 райони	 на	 тази	
джунгла,	 включително	
и	 тази,	 в	 която	 се	 на-
мира	 Бонампак.	 Затова	
има	 място,	 след	 което	
никакво	 чуждо	 превоз-
но	средство	не	може	да	
навлезе.	 Ако	 искаш	 да	
продължиш	 по-нататък,	
трябва	 да	 използваш	
превозно	 средство	 на	
лакандоните,	 естествено	
срещу	 заплащане.	 В	 из-
пълнение	 на	 това	 усло-
вие	 нашите	 микробуси	
остават	 на	 това	 място,	
а	 ние	 се	 натоварваме	
в	 колите	 на	 индианците.	
Пътуваме	по	асфалтиран	
път,	 но	 джунглата	 така	
плътно	 го	 е	 притиснала,	
че	 колите,	 с	 които	 пъту-
ваме,	се	движат	почти	в	
тунел,	а	от	клонестия	му	
таван	 се	 спускат	 лиани,	
някои	 от	 които	 се	 удрят	
в	предните	стъкла	на	ав-
томобилите.	
	 Колите	 спират,	 а	 ние	
тръгваме	 по	 дълга	 пъте-
ка,	 която	 ще	 ни	 отведе	
до	 стария	 град	 на	 ма-
ите.	 Отначало	 пътеката	
минава	 между	 дървени	
колиби	 с	 покриви	 пала-
па,	 а	 след	 това	 навлиза	
в	 гъстата	 джунгла.	 На-
края	излизаме	на	широк	
равен	 площад,	 Големия	

площад	 (Gran	 Plaza),	 на	
този	 град,	 който	не	впе-
чатлява	 с	 огромни	 раз-
мери	 или	 архитектурни	
шедьоври.	 Той	 е	 извес-
тен	 преди	 всичко	 със	
стенописите,	 открити	 в	
една	 сграда,	 наречена	
Templo	 de	 las	 Pinturas	
(Храмът	на	стенописите),	
състояща	се	от	три	стаи,	

към	 всяка	 от	 които	 во-
дят	 врати,	 обърнати	 към	
площада.	Тези	стенописи	
се	славят	като	най-добре	
запазените	 от	 наслед-
ството	на	маите.	
	 Мястото	 е	 видяно	 за	
първи	 път	 от	 хора,	 неп-
ринадлежащи	 към	 инди-
анската	 раса,	 през	 1946	
г.	Те	са	били	американци,	

заведени	 до	 руините	 от	
местни	лакандони,	 които	
знаели	 за	 мястото	 и	 го	
посещавали,	 за	 да	 се	
молят	в	старите	храмове.	
В	 самия	 край	 на	 XX	 в.	
Мексиканският	 национа-
лен	институт	по	антропо-
логия	 и	 история	 (INAH),	
който	 е	 официалната	
държавна	 институция,	
изучаваща	 наследството	
на	маите,	 прави	 разкоп-
ки	 в	 Бонампак,	 където	
открива	27	погребения.	
	 Първата	 ми	 цел	 са	
стенописите	и	веднага	се	
насочвам	към	сградата	с	
трите	стаи,	до	която	води	
широко	 стълбище.	 Тази	
сграда	 е	 построена	 в	
края	на	VIII	в.	Дълга	е	16	
м,	широка	4	м	и	висока	7	
м.	Пред	нея	има	местни	
длъжностни	 лица,	 които	
следят	за	спазването	на	
правилата.	А	те	са	твърде	
строги.	Във	всяка	от	ста-
ите	може	да	влиза	само	
по	един	човек,	затова	се	
налага	изчакване.	Задъл-
жително	се	влиза	с	мас-
ка	 на	 устата	 (щастлива	
случайност	е,	че	носех	в	
чантата),	 вътре	 може	 да	
се	 остане	 не	 повече	 от	
минута	 (чакащите	 отвън	
гледат	 лошо),	 правенето	
на	 снимки	 е	 разрешено,	
но	 не	 и	 със	 светкавица.	
Стенописите	 изобразя-
ват	 сцени	 от	 живота	 на	
града.	 В	 първата	 стая	
(отляво	 надясно)	 е	 по-
казано	 издигането	 във	
власт	 на	 нов	 управител,	
както	 и	 танцови	 и	музи-
кални	изпълнения.	
	 Във	 втората	 е	 изо-
бразен	 военен	 конфликт	
и	изтезания	на	пленници	
в	 присъствието	 на	 ви-
сокопоставените	 победи-
тели.	 В	 третата	 стая	 е	
показано	танцово	търже-
ство	 и	 ритуално	 кръво-
пускане	(чрез	собствено-
ръчно	 убождане	 на	 ези-
ка).	 Стенописите	 не	 са	
много	 ясни,	 но	 не	може	
да	бъде	друго	–	направе-
ни	са	преди	много	веко-
ве	и	са	в	оригиналния	си	
вид.	
	 Напускам	 Храма	 на	
стенописите	 и	 се	 насоч-
вам	 към	 централното	
стълбище	 на	 Акропола	
(La	 Acropolis).	 Той	 е	 по-

строен	 върху	 естествен	
хълм	 и	 представлява	
структура	 с	 тераси	 на	
три	 нива.	 На	 първото	
ниво	 в	 дясно	 е	 Храмът	
на	стенописите,	а	в	ляво	
–	 сграда,	 означена	 с	№	
3.	 На	 следващото	 ниво	
се	 виждат	 пет	 сгради,	
означени	 с	 номера	 от	 4	
до	8.	Третото	ниво	е	точ-
но	 под	 върха	 на	 хълма,	
където	са	останали	само	
следи	от	три	малки	сгра-
ди.	
	 На	 ниска	 платформа	
под	 акропола	 са	 експо-
нирани	 няколко	 много	
добре	 запазени	 стели.	
Навярно	най-интересната	
от	тях	е	стелата,	означе-
на	с	№	2,	която	показва	

един	 от	 владетелите	 на	
Бонампак	 в	 компанията	
на	 две	 жени.	 Пред	 него	
е	майката,	а	зад	него	съ-
пругата,	 които	 му	 пома-
гат	да	извърши	свещения	
ритуал	 на	 кръвопускане-
то.	 Жените	 ще	 получат	
капките	 кръв	 на	 владе-
теля,	които	ще	бъдат	из-
горени	в	чест	на	техните	
богове.
	 Връщаме	 се	 до	 вхо-
да	 на	 археологическия	
комплекс	 и	 отново	 се	
натоварваме	 на	 инди-
анските	 возила.	 Когато	
те	 ни	 откараха	 до	 на-
шите	 микробуси,	 екскур-
зоводите	 ни	 започнаха	
„преброяване	 на	 дивите	
зайци“.	 Казано	 с	 други	

думи,	 тогава	 се	 изясни	
кой	 накъде	 ще	 продъл-
жи.	Защото	имаше	едни,	
които	 ще	 се	 върнат	 съ-
щата	 вечер	 в	 Паленке,	
други,	 които	 ще	 преспят	
в	 джунглата	 на	 десетки	
километри	 от	 тук	 и	 на	
сутринта	ще	се	върнат	в	
Паленке,	а	трети	ще	пре-
спят	в	същата	джунгла,	а	
на	 сутринта	 ще	 пътуват	
към	 град	 Флорес	 в	 съ-
седна	 Гватемала.	 Но	 от	
тези	 трети	 аз	 бях	 един-
ственият.	За	огромна	моя	
изненада	узнах,	че	никой	
от	 досегашните	ми	 спът-
ници	 няма	 да	 продължи	
към	Гватемала.
продължава 

в четвъртък

По ñлеäите íа иíäиаíñките 
цивилизации - Мекñико и Гватемала

Тържествена церемония с музиканти на една от 
стените в първата стая

Бойна сцена на една от стените във втората 
стая

Ритуално пускане на кръв, изобразено на една от 
стените в третата стая

Големия площад. На хълма зад него е Акропола. 
В дясно е Храмът на стенописите

Поглед от Акропола към Големия площад. 
Под покривите са изложени стели

Част от сградите на второто ниво на Акропола

Дърво със странни плодове е обгърнало руините

Ниският индианец в средата 
на снимката е нашият шофьор

Една от каменните стели, означена с № 2

Стената с картата, която показва Яшчелан 
и чудните извивки на река Усумасинта
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